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Magistrát informuje

Pečujícím  
pomohou bezplatné 
semináře 
Staráte se o někoho blízkého a potřebujete 
pomoci? Právě pro vás jsou určeny semináře 
a  terapie Odboru sociální péče Magistrátu 
města Brna. Letošní termíny i  témata na-
jdete na webu socialnipece.brno.cz v sekci 
Komu pomáháme – Pečující. ■
 (mad)

Bzukot ve štatlu. 
Projekt Včely do Brna 
zamířil do finále 
Projekt Včely do Brna, který před čtyřmi 
roky uspěl v participativním rozpočtu Dáme 
na vás, má za sebou finále. Při slavnostním 
ukončení loni v listopadu byly představeny 
všechny uskutečněné aktivity – nákup úlů 
a pomůcek pro včelaře, vysazování pylodár-
ných rostlin, vzdělávací akce či besedy pro 
děti i  veřejnost. Završením se stala inter-
aktivní kniha s názvem Bzzz – hravá knížka 
o hmyzích opylovačích od Markéty Vítkové 
a  Andrey Chalupníkové, určená především 
školám a školkám. Celkové náklady na pro-
jekt lehce přesáhly tři miliony korun. ■
 (mad) | foto: MMB

Příjmy i výdaje  
města se  
zvýší
Město Brno bude v roce 2025 
hospodařit s 24 miliardami korun. 

Zastupitelé loni v prosinci schválili rozpo-
čet města Brna na letošní rok. Zdroje i vý-
daje proti rozpočtu na rok 2024 stouply 
o  4,5 miliardy. Příjmy tvoří 19,9 miliardy, 
běžné (provozní) výdaje činí 15,5 miliardy 
a  kapitálové pak 8,5 miliardy. Městským 
částem se posilují rozpočty o půl miliardy 
korun. Nejvýznamnějšími investicemi bu-
dou výstavba ARENY BRNO a  Janáčkova 
kulturního centra i pokračující rekonstruk-
ce Údolní. Stavbaři začnou také s realizací 
kolektoru na České nebo sportovního stře-
diska u Anthroposu.  ■

(zug)

Kultura, sport, tradice. 
Participativní rozpočet 
ve víru témat
Dramatické hlasování až do samého konce 
– tak vypadal osmý ročník participativního 
rozpočtu Dáme na vás. Tvůrci loni přihlási-
li celkem 118 nápadů, jak změnit a  zlepšit 
město, Brňané a Brňanky následně vybíra-
li ze 74 proveditelných projektů. Finálního 
hlasování se zúčastnilo 20 493 lidí, kteří 
rozdali celkem 90 330 hlasů – kladných 
i záporných.
Rozpočet 35 milionů korun se rozdělí mezi 
sedm vítězných projektů, v  nichž najdeme 
sport, hřiště pro děti, zeleň, kulturu i tradi-
ce. Na vrchol se však může dostat jen jeden, 
a  tím je projekt Obnova tradic Brněnska, 
který se věnuje zdejšímu oděvnímu folklo-
ru. Díky této iniciativě mladé chasy z  Br-
něnska získají potřebné finance na obnovu 
části svých původních krojů. Posuny u kaž- 
dého projektu můžete sledovat na webu  
paro.damenavas.cz.  ■
 (zob) | foto: archiv Jiřího Murtingera

Po desítkách let 
čekání má Brno  
nový územní plán
Město krátkých vzdáleností, v  jehož čtvr-
tích lidé najdou bydlení, práci i služby. Ta-
kovým směrem by se mělo Brno rozvíjet 
podle nového územního plánu, který po 
22 letech příprav v  prosinci 2024 schvá-
lilo brněnské zastupitelstvo. Nabytí jeho 
účinnosti se předpokládá na přelomu led-
na a  února. Klíčový koncepční dokument 
otevírá možnosti pro výstavbu s  důrazem 
na revitalizaci brownfieldů, soustředí se na 
modro-zelenou infrastrukturu, ochranu ze-
leně, udržitelnou dopravu a  systematicky 
tvořený veřejný prostor. Podrobnosti na-
jdete na portálu upmb.brno.cz. ■
 (ral)

Jedna modrá postavička = jeden člověk 
procházející virtuálním 3D modelem 
nového brněnského nádraží. Jde 
o členy a členky pracovních týmů, 
kteří se na přípravě nádraží a nové 
čtvrti Trnitá podílejí a tímto způsobem 
si mohli v závěru loňského roku 
ověřit prostorové vztahy ještě ve fázi 
projektu. Model v měřítku 1 : 1 se 
v jejich hlavě zhmotňuje s nasazením 
speciálních brýlí. 
 Text a foto: Radka Loukotová 
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Magistrát informuje

Brněnským domácnostem  
se letos změní některé poplatky

Ceny za parkování, odpad nebo MHD jsou v Brně 
po mnoho let neměnné. U prvních dvou jmenovaných 
se letos zvednou. Teplárny naopak ohlásily zlevnění 
tepla. 

Částku jen zhruba o 80 korun vyšší by měli najít lidé na faktuře za 
vodné a stočné za rok 2025 ve srovnání s rokem 2024. Brněnské 
vodárny a kanalizace zvedají ceny o 2 %, ze současných 105,53 Kč 
za kubík vody na 107,73, což stále zůstává pod celorepublikovým 
průměrem činícím 128 korun. 
Výrazněji se zvedá cena za rezidentní parkování, a  to poprvé za 
sedm let od zavedení systému. Roční oprávnění pro první auto 
stojí od letoška 800 korun. I přes skokové navýšení je parková-
ní stále levnější než v jiných městech, například v Olomouci je to 
2 000 korun, v Jihlavě 1 200 korun.
Po dlouhé době bez zdražování se pro letošek mění také taxa za 
odpad. Nově činí 900 Kč/osoba/rok (oproti loňským 670 Kč). Lidé, 
kteří poplatek uhradí, mohou nadále žádat o příspěvek na roční 
šalinkartu (1 425 korun, ekodotace.brno.cz). Více než 100 tisícům 
obyvatel město poplatek za odpad odpouští, jde například o děti 
do 3 let nebo seniory nad 70 let. Na odpadové hospodářství ale 
musí doplácet, loni to bylo 150 milionů korun. 
Zlevnilo naopak teplo z Tepláren Brno (od konce roku 2022 už po-
třetí, celkově skoro o třetinu). Nižších cen se daří dosahovat díky 
výhodným nákupům zemního plynu i  odběru energie vyrobené 
spalováním odpadu v SAKO Brno, vliv mají i nižší náklady na dis-
tribuci tepla díky pokračující výměně parovodů za horkovody. ■

Radka Loukotová | grafika: MMB

200 Kč

30 Kč
20 Kč

1 200 Kč
12 000 Kč

REZIDENTNÍ PARKOVÁNÍ

1. auto / rok

NÁVŠTĚVNÍK

(Ceny za 2. a 3. auto se nemění)

(1. hodina zůstává zdarma)

2024 2025

800 Kč

Zóna B / hod.

REZIDENT

40 Kč
Zóna C / hod. 30 Kč

Zóna B / měsíc 1 600 Kč
Zóna B / rok 16 000 Kč

V lednu odstartuje 
příprava prodlou-
žení tramvajové 
trati z Bystrce na 
Kamechy. Zkušební 
provoz začne podle 
předpokladu v pro-
sinci 2027.

Jednání o budouc-
nosti budovy, kde 
sídlí mimo jiné kino 
Scala, stále pokra-
čují. Ačkoliv hlavní 
sál je uzavřený, 
v provizorním 
režimu se promítá 
alespoň v předsálí.

V digitáriu na 
Kraví hoře mění do 
16. února projekční 
plochu, poté se 
návštěvníci mohou 
těšit na obraz 
s lepším podáním 
barev, kontrastem 
i ostrostí.

Magistrátní lednová 
sbírka tentokrát cílí 
na zdravý spánek
Nová prostěradla, povlečení, ale také 
ručníky nebo ponožky shromažďuje 
tradiční městská sbírka. Vybrané věci 
využijí organizace pomáhající dětem.

Vánoci dobré skutky nekončí, na magistrá-
tě s nimi naopak začíná nový rok. Do konce 
ledna 2025 probíhá sbírka nových ložních 
a koupelnových potřeb a dětských ponožek. 
Ty pak putují k neziskovým a příspěvkovým 
organizacím, které se věnují dětem. Sběrná 
místa jsou na Odboru zdraví MMB na Domi-
nikánském náměstí 3 a na vrátnici Chován-
ku nebo Klokánku. Více na webových strán-
kách zdravi.brno.cz. ■

(ral)

Číslo měsíce

1 410 611 
Tolik nocí strávili v Brně turisté 
v roce 2023 (podle dat Českého 
statistického úřadu). Na předcovi-
dovou úroveň se ale čísla stále ještě 
nedostala.

Brno patří mezi  
lídry udržitelné 
mobility
Brno je ve střední a  východní Evropě jed-
ním z nejlepších měst v oblasti inteligentní 
a  udržitelné mobility. Deklarovala to loni 
studie PwC Smart Cities Mobility Index, 
která zkoumala 25 zúčastněných měst 
v  pěti kategoriích: management dopravy, 
udržitelnost životního prostředí, kvalita 
veřejné dopravy, aktivní mobilita (počet lidí 
pohybujících se pravidelně na kole, pěš-
ky apod.) a  iniciativy inteligentní mobility. 
Silnou stránkou Brna je například kvalitní 
a  cenově dostupná hromadná doprava či 
přístup k financování městské mobility. ■
 (mad)
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Aktuálně

Autorem replik korunovačních klenotů je jeden z nejlepších 
českých a evropských zlatníků a šperkařů současnosti Jiří 
Urban, který tvořil šperky např. i pro anglickou královnu 
Alžbětu II. nebo papeže Jana Pavla II.

U Mitrovských můžete  
obdivovat korunovační klenoty
Letohrádek Mitrovských od 1. února do 8. května 2025 opět zve 
k prozkoumání mistrovských replik českých korunovačních klenotů. 
Výstava se zde konala už v roce 2015 a šlo o nejúspěšnější projekt 
za dobu opětovného zpřístupnění této kulturní památky (2007).
Originál nejhodnotnějšího českého pokladu sestává z gotické sva-
továclavské koruny vyrobené na popud Karla IV. a  dále ze žezla 
a jablka – insignií zhotovených pro Ferdinanda I. Habsburského již 
v renesančním slohu. Letošním rozšířením expozice jsou mistrov-
ské repliky středověkého žezla a jablka i svatováclavského koruno-
vačního meče. 
O vybraných vladařích, kteří v rozmezí 14. až 19. století nosili sva-
továclavskou korunu, se návštěvníci více dozví na informačních pa-
nelech. Jejich vládu pak přibližují i další exponáty – faksimile listin 
a pečetí, kopie a repliky oděvů, zbraní či náboženských předmětů, 
modely, makety atd. Součástí výstavy jsou také interaktivní a mul-
timediální prvky nejen pro děti. ■

(zug) | foto: archiv Letohrádku Mitrovských

Online besedy ulehčí život  
rodičům dětí s handicapem
Pokud máte postižené dítě, je váš život plný otázek už od jeho 
narození. Tou nejzásadnější časem bývá, kde a jak bude potomek 
žít v dospělosti a co s ním bude, až péči o něj přestanete zvládat. 
Čtyři pomáhající organizace z Brna nyní na tato témata pořádají 
online besedy. Cyklus Já to zvládnu! potrvá do května, 15. ledna 
je na programu empowerment (neboli posílení) pečujících rodičů. 
Účastníci proberou, jak komunikovat s profesionály a  rodinnými 
příslušníky o potřebách dítěte a rodiny a jak mohou rodiče ovlivnit 
změny v systému péče a podpory pro děti s handicapem. Účast 
na besedách je zdarma, jen je nutná registrace na webových 
stránkách centrumkocianka.cz/ja-to-zvladnu. ■

(zug)

V Žabovřeskách se otevřelo  
nové chráněné bydlení 
Po rekonstrukci loni otevřela Diakonie ČCE nový dům chráněného 
bydlení Ovečka. Nachází se v Žabovřeskách na Šmejkalově ulici 
a slouží pro klienty s duševním onemocněním, které jim znesnad-
ňuje soběstačnost. Ve dvou patrech jsou dva byty se čtyřmi pokoji 
a  společnou kuchyní. V  zahradním domku vznikne společenská 
místnost. ■

(zob)

Bruslařská sezona je v plném 
proudu. Kam zamíříte vy?
Každou brněnskou zimu neodmyslitelně doprovází 
bruslení. Letošek není výjimkou a nabízí hned několik 
ledových ploch, které stojí za návštěvu. Nemusíte přitom 
vyrazit jen do centra města, ale klidně i do dalších čtvrtí.

Spoustu zábavy si užijete na oblíbených kluzištích za Lužánka-
mi a ve Vodově ulici. K dispozici tam mají kompletní zázemí jako 
šatny a skříňky, ale také občerstvení či půjčovnu bruslí. Veřejnost 
se tam dostane vždy ve všední dny v blocích 15–17 a 18–20 ho-
din, o víkendech pak můžete přijít už na dřívější časy 9–11 nebo 
12–14 hodin.
Pravidelně se bruslí také v parku na Moravském náměstí. Tamní 
kluziště pojme až 120 návštěvníků, kteří po ruce najdou veškerý 
servis. Otevřeno je každodenně ve čtyřech dvouhodinových blo-
cích mezi 10. a 21. hodinou. Podrobnosti se dozvíte na webových 
stránkách bruslak.cz.
Pokud jste z Líšně a okolí, navštivte led tamního Saleska. Bruslaři 
mohou dorazit ve všední dny v blocích 16–17.30 a 18–19.30 hodin. 
O víkendech se přidají ještě časy 12–13.30 a 14–15.30 hodin, při-
čemž o prázdninách či svátcích se startuje již od 10 hodin.
Ujít si nenechte ani kluziště na biotopu Brno-jih o  rozměrech 
15 × 30 metrů. Areál nabízí teplé občerstvení a nápoje, šatny se 
skříňkami nebo půjčovnu bruslí a brusírnu. Otevírací doba se liší 
podle jednotlivých dnů, detaily přináší web biotopbrno.cz.
V provozu je také ledová plocha u Olympie v Modřicích. Od pon-
dělí do neděle si můžete užít bloky 9–12, 12.30–15, 15.45–18 
a 18.30–21 hodin. 
Možnost bruslení nechybí ani v Černovicích, kde od pondělí do pát-
ku bývá otevřeno v časech 13.45–15, 15.15–16.30 a 16.45–18 hodin. 
O  víkendech potom platí rozvrh 9.45–11, 13.45–15, 15.15–16.30 
a 16.45–18 hodin. ■

Tadeáš Mima
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Brno má druhou 
pohotovost 
pro dospělé
Lékařskou pohotovost pro dospělé kromě 
Úrazové nemocnice nově poskytuje i Vojen-
ská nemocnice Brno v budově A. Ve všední 
dny je dostupná od 15.30 do 20.30 hodin, 
o víkendu a ve svátky od 8 do 14 hodin. Při 
akutní bolesti zubů zamiřte do „Úrazovky“, 
pohotovost pro děti a dorost zajišťují v Dět-
ské nemocnici. ■
 (zug) Slatina má upravenou 

křižovatku, provoz 
se zrychlil
Důležitá dopravní stavba se nedávno 
otevřela ve Slatině. Zhruba v  polovině 
prosince 2024 skončila první etapa pře-
stavby a  rozšíření frekventované okružní 
křižovatky spojující ulice Bedřichovickou, 
Holzovu a  Hviezdoslavovu. Ulevilo se tak 
dopravní situaci na východě i  jihovýcho-
dě Brna a silniční provoz je teď plynulejší. 
Letos se ještě plánuje druhá etapa, během 
níž se dokončí terénní úpravy včetně oze-
lenění okolí křižovatky. ■
 (tam) | foto: archiv JMK

Další tři projekty 
budou prototypovat 
a ověřovat s podporou
Co mají společného inovativní 
nábytek pro hudební studia, systém 
pro lepší odpružení kol a analyzátor 
pro rychlou diagnostiku pohlavně 
přenosných chorob? 

Tyto nápady uspěly loni v  programu Proto-
typuj a ověřuj, kterým inovační agentura JIC 
s  finanční podporou Jihomoravského kraje 
pomáhá začínajícím podnikatelským zámě-
rům z  jižní Moravy. Od roku 2020 získalo 
37 projektů (včetně těch, které uspěly v ak-
tuální výzvě) podporu přes 23 milionů korun. 
„V JIC už dvacet let pomáháme tvořit globálně 
úspěšné firmy. A tohle můžou být další z nich. 
Kromě grantu získají navíc i know-how jiných 
úspěšných startupistů,“ řekl ředitel inovační 
agentury Petr Chládek. ■

(zug)

Více výpůjček i vyšší 
poplatek. Knihovna 
Jiřího Mahena mění řád
Dospělí o 100 korun víc, zato děti a mládež 
do 18 let zdarma. To jsou nejmarkantněj-
ší změny v ceníku Knihovny Jiřího Mahena 
v  Brně, která poplatek mění po více než 
20 letech. Lidé v produktivním věku tak za 
roční členství zaplatí 300 korun. Zároveň si 
domů mohou odnést více knihovních jed-
notek: z dosavadních 30 vzrostl možný po-
čet na 50. Vypůjčit si je čtenáři a čtenářky 
mohou v kterékoli z 34 poboček po městě. 
Dvě z nich otevřely koncem loňského roku 
po rekonstrukci. Na Jírově v Líšni je nově vy-
tvořen relaxační prostor pro mladé s young 
adult literaturou, víceúčelová studovna 
s moderní technikou i hernička pro nejmen-
ší. Na Palackého v Králově Poli (na snímku) 
je celý interiér nový a  výrazně se rozšířilo 
dětské oddělení. Kromě půjčování knih po-
skytuje KJM řadu jiných služeb a pořádá kul-
turní akce a besedy. Přesvědčte se na webu 
kjm.cz. ■
 (ral) | foto: Petr Pospíšil, KJM

Novinky v MHD: 
trolejbusy jsou zpět 
na Tomkově náměstí
Od 15. prosince 2024 se trolejbusy číslo 25 
vrátily na trasu přes Tomkovo náměstí na 
Vinohrady. Zůstává ale zachována obsluha 
Štefánikovy čtvrti linkou 26 a provoz linky 
27 ze Staré osady do Líšně. Naopak na Vi-
nohrady přestaly jezdit autobusy linky 57, 
které sloužily jako náhradní doprava. Skon-
čil i provoz linky 51, tu nahradily regionál-
ní linky 161 v  trase Bystrc, zoo – Žebětín 
– Veselka – Popůvky – Troubsko – Boso-
nohy – Nemocnice Bohunice a 502 v trase 
Nemocnice Bohunice – Osová – Ostopo-
vice – Moravany – Ořechovská – Ústřední 
hřbitov. Noční autobusové linky N89, N95 
a N96 pak už nezajíždějí do obcí za hranice-
mi města Brna. ■
 (zug)

Aquapark Kohoutovice loni během 
letních prázdnin prošel rozsáhlou 
rekonstrukcí a v listopadu zprovoznil 
i nový tobogán. Devadesátimetrová 
atrakce přináší adrenalinový zážitek 
pro děti i dospělé, nově si lidé mohou 
porovnat čas na dojezdové tabuli 
a tubus je zateplený a doplněný 
o vizuální efekty. 
 (tis) | foto: STAREZ – SPORT
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Inzerce

JANA BODÁKOVÁ
Vaše realitní makléřka

736 780 983 • jana.bodakova@re-max.cz

Vaše sny o bydlení měním v realitu. 
I v roce 2025 jsem tu pro Vás. 

Šťastný nový rok!

RV
24
02
39
4/
02

Buďte připraveni, 
ať už se stane cokoliv 

SFort.cz

#spolehnise

SFort - Spolehni se na sebe

OLOMOUC10
a získej 10% slevu!

Využij slevový kód

S naším kurzem přežití vás nic nepřekvapí.
RV
24
02
61
6/
01

VALPROX
 

VALPROX s.r.o. 
763 45, Provodov 14 
valprox@seznam.cz

servis@valprox.cz

SERVIS ELEKTRICKÝCH
SKÚTRŮ PRO SENIORY
VOLEJTE NA SPOLEHLIVÝ 
SERVIS IHNED: 703 335 782

Dále nabízíme:

● PRODEJ baterií, náhradních dílů a PNEUMATIK
● PRODEJ elektrických skútrů pro seniory
    (nepotřebujete řidičský průkaz)
● VÝKUP elektrických skútrů pro seniory
● servis do 24 hodin – služba HELP
● servisní prohlídky
● školení, rozvoz po celé republice
● výrobky SELVO, servis, baterie
● výrobky A� scooter, servis, baterie

Bohaté zkušenosti, specialisté v oboru

www.valprox.cz

Nový showroom, Provodov 14 

NOVINKA

MERCEDES MEZI 

VOZÍKY 

AFISCOOTER

5 LET GARANCE 

NA MOTOR

RV
24
02
61
4/
01
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Rozhovor

Archeologie dopisuje příběh Brna i tam, 
kde písemné prameny nejsou

Zúčastnil jste se řady archeologických 
výzkumů. Držel jste v  ruce něco, z  čeho 
jste měl až husí kůži? 
Určitě, jsou to hlavně nálezy, které se vy-
mykají předmětům běžné potřeby. Třeba 
zlomky skla ze třináctého čtrnáctého sto-
letí nebo keramické plastiky. Nevybavím si 
teď jednu konkrétní specifickou věc. Kdy-
bych byl Alexandrem Makowským, který 
na konci 19. století na Francouzské objevil 
hrob šamana z  doby kamenné s  loutkou 
z mamutoviny, nejstarší loutkou na světě 
vůbec, to bych hned věděl, co jmenovat! 
Ale tu jsem v  ruce nikdy neměl, na rozdíl 
třeba od Věstonické venuše, která se mi 
dostala do rukou už někdy v  90. letech 
ještě jako studentovi na semináři v Morav-
ském zemském muzeu. Pokud bych to ale 
vzal šířeji a  s  vědomím toho, že moderní 
archeologie je týmová disciplína, ve které 
se až na výjimky neobjevují jednotlivci po 
vzoru Indiana Jonese, v  Brně se podařilo 
několik opravdu zajímavých objevů.

Povídejte!
Nejvýznamnější je nález rotundy na Sta-
rém Brně na ulici Vídeňské. Ta byla posta-
vena někdy v  11. století patrně za Konrá-
da  I. Brněnského, ale zanikla velmi záhy, 
už na počátku 12. století. Dalším takovým 
pro Brňany významným nálezem je několik 
římských táborů u brodu přes Svratku, při 
dnešní Vojtově a Vídeňské. Později ve stře-
dověku tam stál kamenný most, dodneška 
je to velmi frekventované území, takže po-
važuji za zajímavé, že i Římané za marko-
manských válek nám zde zanechali nějaké 

Původně aspiroval na dráhu historika, ale při prvním archeologickém výzkumu ho zaujalo, co vše 
se dá ze země získat a jak tím lze posouvat historické poznání. Archeologie Marka Pešku chytla 
na konci 80. let a dosud ho nepustila. Co jsme se díky ní dozvěděli o našem městě?

Centrum máme z větší části 
prozkoumáno, spolu s rozvojem 
Brna se nyní dostáváme 
do předměstí. O jejich nejstarší 
podobě a rozsahu nevíme 
téměř nic.

stopy. Musím říct, že pro mě osobně je Brno 
vlastně jeden velký výzkum. Středověké 
město je taková mozaika, která v průběhu 
35 let, kdy se jí věnujeme, získává jasněj-
ší obrysy, nikdy ji však nebudeme schopni 
doplnit celou. S naším týmem jsme však za 
ta léta udělali obrovský kus práce. Na pří-
kladu Brna se nám podařilo osvětlit historii 
středověkého města nejen na Moravě, ale 
řekněme ve střední Evropě, od počátku po 
současnost. Intenzivně jsme sledovali kaž-
dý výkop ve městě a všemi těmi výzkumy 
jsme se snažili posouvat interpretace ar-
cheologických situací, které vídáme v teré-
nu. Díky tomu se Brno stalo jednou velkou 
příkladovou studií pro výzkumy dalších 
měst u nás i v zahraničí. Víte, když se máte 
od čeho odrazit, tak i  jednotlivý nález na 
jiném místě lépe interpretujete. Kdybyste 
na to měla přicházet sama, možná byste 
musela i další města vykopat celá tak jako 
my Brno.

Je vůbec ještě nějaká lokalita, která 
v Brně čeká na prozkoumání?
Pokud se budeme bavit o centru, to máme 
z  větší části prozkoumáno. Stavební čin-
nost už je zde v  útlumu, většina náměstí 
už prošla rekonstrukcí a  posledním zů-
stává pouze Římské náměstí. Brno bylo 
jedno z největších měst v Českém králov-
ství. Nebylo tak rozsáhlé v  hradbách, ale 
mělo jednou tak velká předměstí. A právě 
tam se dnes ruku v ruce s rozvojem města 
s  našimi výzkumy dostáváme. Například 
v  tzv. jižním centru se dnes připravuje 
řada nových projektů. Zkoumali jsme třeba 
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Marek Peška 

Od roku 1991 se systematicky věnuje výzkumu 
historického jádra Brna. Řadu záchranných 
archeologických výzkumů v centru přímo vedl. 
Své jméno spojil s ústavem Archaia Brno. Ten 
působí hlavně na poli středověké archeologie 
čili památkových objektů ve městech, na 
hradech, kostelích, klášterech. 
„Výjimečnost brněnské Archaie tkví v tom, že 
jde o neziskovou organizaci, která bez dotací 
a veřejného příspěvku na provoz provádí 
výzkumy a jejich vyhodnocování. I kolegové 
ze zahraničí potvrzují, že podobně fungující 
nestátní společnost v okolních zemích není,“ 
říká Peška. 
A jak je to s výzkumem v praxi? „Základní 
ochranu archeologického dědictví stanovuje 
už evropská legislativa, dál to má každý stát 
trošku jinak. U nás je zákon o památkové péči 
poměrně starý, už z roku 1987. Platí, že pokud 
někdo na území s archeologickými nálezy 
provádí zemní stavební práce, má povinnost 
je za prvé ohlásit a za druhé strpět archeolo-
gický výzkum. A pokud se nejedná o fyzickou 
osobu nepodnikající čili si někdo nestaví třeba 
rodinný domek, má i povinnost tento výzkum 
zaplatit,“ popisuje Marek Peška.
Aktuality z činnosti ústavu Archaia Brno 
najdete na webu archaiabrno.org.

Svratky. Příběh Starého Brna ještě není 
dopsaný, ale snad se nám k němu podařilo 
připsat pár dalších řádků. Novou kapitolou 
v  dějinách Brna byly počátky města spo-
jené už s novým centrem pod petrovským 
vrchem. Městské knihy máme dochovány 
až ze 14. století, první veduty jsou o  dvě 
století mladší, takže jak vypadalo Brno do 
té doby, se do 80. let minulého století moc 
nevědělo. A právě tento obraz nám archeo-
logie dokáže alespoň trochu poodhalit.  ■
 Radka Loukotová | foto: Zdeňka Obalilová

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.

prostor Vlněny, připravujeme se na území 
Tesca nebo na poslední volné plochy na 
Nových sadech. Kvalitativně jsou nálezy 
z  předměstí poněkud odlišné oproti cen-
tru, archeologické situace jsou zde více 
zničené mladší zástavbou, ale na druhou 
stranu zejména o  nejstarší podobě a  roz-
sahu předměstí nevíme téměř nic, takže 
i tady je příležitost k novým objevům. A za 
další tu máme prostor Starého Brna, tako-
vý neuralgický bod historie našeho města, 
protože na tomto místě to všechno v dru-
hé polovině 11. století začalo. Myslím, že 
právě zde se můžeme v budoucnu těšit na 
zajímavé objevy, které třeba posunou po-
znání o předchůdci pozdějšího města.

Byla nějaká hypotéza o historii Brna, kte-
rou archeologie vyvrátila a  příběh dějin 
přepsala?
Už v  80. letech má kořeny převratná hy-
potéza profesora Měřínského, že počátky 
Brna nejsou spojeny s petrovským vrchem, 
ale s brodem na Svratce. Na to se snažíme 
dodnes navazovat. Potvrdili jsme, že hypo-
téza byla zcela správná, že přemyslovský 
hrad (který si ale nepředstavujme jako Ve-
veří či Špilberk, ale spíše jako blatné hra-
disko obehnané valy a  příkopy) byl velmi 
rozsáhlý a  nacházel se na obou březích 

Rozhovor
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projekty. Podle předpokladu by měly být 
nové prostory otevřeny na konci roku 2025.
Ještě v  závěru roku 2023 oficiálně skončila 
rekonstrukce další ze slavných černopol-
ských vil – Arnoldovy na ulici Drobného 26. 
Běžný návštěvnický provoz s  prohlídkami 
domu i tamních expozic včetně zpřístupnění 
zahrady odstartoval loni v květnu. Expozice 
se dotýkají jak historie domu a celé lokality, 
tak dějin židovské komunity v Brně. Poslední 
majitelkou vily byla teta Grety Tugendhatové 
a po zabavení nacisty v roce 1939 už se dům 
do soukromých rukou nevrátil. Od 50.  let 
minulého století do roku 2012 zde působila 
školka. Památková obnova vily, kterou nyní 
spravuje Muzeum města Brna, začala v roce 
2021. 
Na konci června se po téměř tříleté rozsáhlé 
rekonstrukci otevřel pro veřejnost kostel sv. 
Jakuba, který nově nabízí i  vyhlídku z  věže 
a multimediální expozici v podkroví. 
Za zmínku stojí rovněž záměr vybudovat 
v  nevyužívané funkcionalistické vile Wittal 
na Hroznové 39 Centrum židovské kultury 
Štetl. Proto byla loni v srpnu svěřena taktéž 
do správy Muzea města Brna. Rovněž v srp- 
nu byla slavnostně podepsána smlouva se 
zhotovitelem Janáčkova kulturního centra. To 
vyroste na prostranství mezi ulicemi Besední 
a  Veselou. Moderní koncertní sál se špičko-
vou akustikou Brnu otevře možnosti pořádání 
koncertů klasické hudby na světové úrovni.
A srpen 2024 do třetice: první klienty přiví-
tal dětský hospic Dům pro Julii v sousedství 
Domova pro seniory Kociánka. Stavba trvala 
dva roky a zaplatilo ji město Brno, vybavení 
a  následný provoz má na starosti nezisko-
vá organizace Dům pro Julii. Ta nabízí své 
služby rodinám s  vážně nemocnými dět-
mi. Poskytuje terénní služby pečovatelské 
i zdravotní, ale nově i pobytovou odlehčovací 
službu, hospicová lůžka a pokoj posledního 
rozloučení.

V Holáskách vznikne nová školka  
a byty pro seniory
Od loňského září je bytový dům na Hálkově 4 
k  nepoznání. V  10 zrekonstruovaných pře-
vážně dvoupokojových startovacích bytech 
našly domov mladé páry a rodiny, jeden star-
tovací byt město poprvé nabídlo i jednotliv-
cům a poslední byt je bezbariérový.
Na podzim začal stavební ruch v Holáskách, 
kde při ulici V  Aleji vznikne nová školka 
a byty pro seniory, soukromý developer zde 
pak postaví bytové domy.

Brno 2024:  
minulý rok bohatě přál 
dopravním stavbám

pro veřejnost otevřely taktéž v březnu. Vý-
jimečnou technickou památku můžete na-
vštívit individuálně, s  průvodcem nebo při 
kulturních akcích, jako byl loni v říjnu festival 
Prototyp. Komu se nechce pod zem, může se 
projít alespoň po revitalizovaném parku nad 
nádržemi.
Po pěti měsících úprav se mohlo do Bílého 
domu přesunout Divadlo Bolka Polívky, prv-
ní premiéru na novém jevišti uvedlo v dubnu 
2024. Své původní prostory na Jakubském 
náměstí muselo divadlo opustit kvůli závaž-
ným statickým poruchám budovy.
Opačný směr nabralo kulturní dění 
o  kousek dál. Od dubna místo umělec-
kých aktivit probíhá v  kulturním cen-
tru CO.LABS v  sokolském stadionu na 
Kounicově ulici rekonstrukce. Cílem je 
propojit prostory do jednoho tvůrčí-
ho celku, revitalizovat je a  zbavit bariér, 
aby tu bylo možné prezentovat technicky 
náročnější české i  mezinárodní kreativní 

Z pohledu řidiče bylo nejvýznamnější 
loňskou událostí v Brně zprovoznění 
dalších úseků velkého městského 
okruhu – z Pisárek do Bystrce 
a z Tomkova náměstí na Vinohrady. 
Lidé, kteří rádi objevují nová místa, 
zajásali při otevření vodojemů na 
Žlutém kopci či Arnoldovy vily. 
Fanoušky silných strojů potěšil 
avizovaný návrat motocyklového 
mistrovství světa na Masarykův okruh. 
Čím byl rok 2024 výjimečný pro vás?

V  březnu 2024 podepsaly Teplárny Brno 
strategické smlouvy s ČEZ o vyvedení tepla 
z dukovanských bloků na hranici elektrárny. 
Je to jeden z milníků na cestě k výstavbě hor-
kovodu z  Jaderné elektrárny Dukovany do 
Brna.
Jako mysteriózní podzemní katedrály vypa-
dají tři vodojemy na Žlutém kopci, které se 
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Velký městský okruh  
je zase o kousek větší
Minulý rok bohatě přál dopravním stavbám. 
Hodně pokročil velký městský okruh, když 
se otevřely jeho úseky Tomkovo náměstí – 
Rokytova, Bauerova a Žabovřeská. O nich se 
více dozvíte v naší fotoreportáži na stranách 
12 a 13. 
Ani zdaleka ale nešlo o jediné úspěchy – ve 
Starém Lískovci na jaře přibylo nové parko-
viště na ulici Labské, které společně s už dří-
ve otevřenou plochou na Kyjevské přineslo 
258 nových stání. Parkoviště vznikla za cel-
kově 58 milionů korun z Fondu mobility, kam 
putují poplatky za rezidentní parkování. Tak-
to se vrátily zpět do dopravy.
Bezpečněji se od loňského května dostanou 
na přehradu cyklisté i  chodci díky úpravě 
křižovatky Obvodová–Přístavní a  zjed-
nosměrnění části Hrázní. Příjemnější jízdu 
či procházku nabízí také opravená stezka 
při ulici Kníničské, která předloni zazářila 
v hlasování participativního rozpočtu Dáme 
na vás. 
Cestování na kolech, obzvláště těch sdíle-
ných, je navíc stále populárnější. To potvrdili 
Brňané tím, že podporu města na tyto účely 
vyčerpali o měsíc dříve než v roce 2023. Na 
MHD pak má určitě příznivý vliv moderniza-
ce tramvajové vozovny v Pisárkách s vizuál-
ně působivou vratnou smyčkou a vylepšenou 
odstavnou plochou.
Brno v rozvoji nezpomaluje – rozjely se práce 
i na dalších velkých projektech. Těmi jsou na-
příklad rozšíření Šámalovy a úprava Zábrdo-
vické v prostoru bývalé Zbrojovky nebo roz-
sáhlá rekonstrukce Údolní od Husovy až po 
křižovatku s  Jiříkovského. Současně pokra-
čovalo zavádění rezidentního parkování, a to 
do oblastí Vychodilova, Soběšická, Rybnická, 
Oblá, Slevačská, Rokycanova, Koperníkova či 
Strakatého.

Na Masarykův okruh  
se vrátí MotoGP
Významné momenty se děly i kolem sportu. 
Rozhodlo se třeba o tom, že Brno bude kro-
mě evropského šampionátu žen v  házené 
2026 spolupořádat i mistrovství světa stejné 
kategorie v roce 2031. 
Velký návrat po pěti letech ohlásil prestižní 
závod silničních motocyklů MotoGP – ten 
se v Brně uskuteční v  létě 2025 a pokračo-
vat bude i v příštích sezonách. Vstupenky na 
letošní závod už jsou k mání, nejvýhodnější 
vlna předprodeje potrvá do konce ledna.

Otazníky se vyjasnily kolem nejbližšího osu-
du fotbalového stadionu za Lužánkami, je-
hož tribuny se zbourají a  prostor se otevře 
veřejnosti. Teprve potom naváže soutěžní 
dialog, který určí další vývoj lokality. Naopak 
vylepšení se dočkal stadion na Srbské, kde se 
vyměnil trávník včetně závlahového zařízení 
a vytápění. Přidat se má také nové techno-
logické vybavení, na ně však výběrová řízení 
ještě proběhnou. 
Zkrátka nepřišly ani indoorové sporty – na 
podzim 2024 se otevřela nafukovací hala na 
Lesné. Postavil ji florbalový klub Hattrick Brno, 
jemuž finančně pomohly město Brno, Jihomo-
ravský kraj a Národní sportovní agentura.

Na Kraví hoře přibyl Park pod hvězdami
Že se v  Brně pečuje o  veřejný prostor, po-
tvrdilo ocenění zrevitalizovaného parku na 

Moravském náměstí. Odborná porota mu 
udělila zvláštní cenu v  soutěži Stavba roku 
Jihomoravského kraje 2023. Oblíbené mís-
to v srdci města tak dostalo už celkově třetí 
ocenění. 
Nový Park pod hvězdami vznikl na Kraví hoře 
nad Gymnáziem Matyáše Lercha, kde zaned-
bané prostranství po zrušených zahrádkách 
nahradila zeleň, pestrý mobiliář a dětské hři-
ště. Slavnostně otevřen byl v červnu. ■
 Zuzana Gregorová, Tadeáš Mima | fota: Marie Schmerková 

(vodojemy na Žlutém kopci),  

Alex Shoots Buildings; www.alexshootsbuildings.com 

(Dům pro Julii), Dopravní podnik města Brna  

(stavba vratné smyčky v Pisárkách)
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Dopravní puzzle  
má o tři dílky víc

Fotoreportáž

Bauerova, Žabovřeská a nakonec Tomkovo 
náměstí a Rokytova. Závěr loňského roku 
byl na velkém městském okruhu opravdu 
turbulentní. Otevřely se všechny aktuálně 
budované části a doslova se odšpuntovala 
dopravní situace v daných městských 
částech. Ředitelství silnic a dálnic společně 
s Brnem zde pracovaly od roku 2020 
a celkové náklady na všechny tři úseky 
přesáhly 5,1 miliardy korun. Město se 
podílelo zhruba miliardou. 

Zdeňka Obalilová

�

Při propojování Tomkova náměstí 
s ulicí Rokytovou čekal nejdříve 
na projektanty a záhy na stavbaře 
náročný úkol ve formě zbudo-
vání estakády přes řeku Svitavu 
a seřaďovací nádraží v Maloměři-
cích. Během 3,5 roku bylo možné 
sledovat, jak pilíře mostu doslova 
rostou před očima. Nakonec jich 
je 39 a z 30 metrů pod zemí nesou 
ve 20metrové výšce čtyřproudou 
městskou magistrálu. 
 Foto: Zdeňka Obalilová

12 
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Fotoreportáž

Samotný průjezd přes estakádu 
Tomkovo náměstí – Rokytova se 
zprovoznil už loni v létě. Do prosince 
2024 však trvaly práce na sjezdech 
a nájezdech na velký městský okruh. 
Instalace trolejového a tramvajového 
vedení probíhala během podzimu. 
Úsek je pro motorovou dopravu 
nyní zcela hotový. Během letošního 
roku se budou dokončovat chodníky 
a upravovat plochy okolo. 
 Foto: Zdeňka Obalilová

Odstřely skalního masivu, horolezci 
na skále, potápěči ve Svratce – to 
vše bylo součástí stavby Velkého 
městského okruhu Žabovřeská. Silnice 
je zde umístěna mezi skalní stěnou 
Wilsonova lesa a řekou. V jednom 
směru je klasickou komunikací, ve 
druhém ale řidiči projíždějí silniční 
galerií. Její střecha je pochozí pro pěší, 
kteří se tudy mohou projít třeba ke 
kapli sv. Antonína Paduánského. 
 Foto: Zdeňek Kolařík

Stavba velkého městského okruhu 
v oblasti Bauerovy nebyla možná 
tak náročná z pohledu krajinných 
podmínek, což ji však nečiní méně 
důležitou. ARENA BRNO se staví v její 
přímé blízkosti a bylo potřeba se 
připravit na novou dopravní situaci. 
Stavba trvala jeden rok a její součástí 
jsou i dvě lávky pro chodce a cyklisty. 
První se nachází u koupaliště Riviéra 
a druhá u velodromu. 
 Foto: Zdeňek Kolařík
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Akce v Brně – leden 2025

čt 23. 1. | 19 hod. 
Bolkův Pépe se vrací 
na scénu
Klauniáda Bolka Polívky z roku 
1974, se kterou uspěl i v zahra-
ničí, se vrací v novém obsazení 
Pavola Seriše a jeho dcery 
Juliany.
divadlobolkapolivky.cz

pá 24. 1. | 18 hod. 
Pastva pro oči milovníků hadů
V Artu zhlédnete dokument 
Obrazy o cestě dvou vědců za 
mambami do afrického Toga. 
Po projekci následuje debata 
s autory.
kinoart.cz

so 25. 1. | 19.30 hod. 
V Komíně budou plesat 
sokolové
Sokol Komín pořádá ples. K tan-
ci a poslechu hraje Šumichrást 
Malbohár, vstupenky jsou 
slosovatelné a v ceně je ochut-
návka vína.
sokolbrno.cz

do 26. 1. 
Levitující nábytek 
brzy odletí
V Uměleckoprůmyslovém muzeu 
víří hravé nápady i hotová křesla 
nebo stolky designérů Terezie 
Lexové a Štěpána Smetany.
moravska-galerie.cz

do 31. 1. 
Natalie Perkof ztvárňuje 
scény ze svého života 
i společnosti
Absolventka uměleckých fakult 
v Ostravě a Brně ve vile Löw-
-Beer odhaluje možnosti tech-
nické textilie v umění i designu.
www.vilalowbeer.cz

do 7. 4.
Jak vypadalo divadlo 
na Veveří?
NdB zve na e-výstavu u pří-
ležitosti 140. výročí zahájení 
stálého provozu brněnského 
českého divadla ve vlastní bu-
dově na Veveří.
ndbrno-evystavy.cz

po 13. 1. | 18 hod.
Na hvězdárně shrnou 
vesmírné novinky
Šéfredaktor webu  
kosmonautix.cz Dušan Majer se 
ohlédne za zajímavými momen-
ty v kosmonautice za poslední 
čtvrtletí.
hvezdarna.cz

st 15. 1. | 17 hod.
Kdo se bude naposledy bát 
Virginie Woolfové?
Proslulé drama v Mahenově di-
vadle čeká derniéra. Večer plný 
zábavy a důmyslných her v ryt-
mu elektronického kontrabasu.
ndbrno.cz

st 15. 1. | 19.30 hod. 
Do vily Löw-Beer zavítá 
Tmavomodrý Ježek
Tragikomická divadelní re-
vue s tanci v podání souboru 
ProART Company pracuje 
s hudebním odkazem skladatele 
Jaroslava Ježka.
proart-festival.cz

25.–26. 1. | 10–18 hod. 
VIDA se zaplní kutily 
a bastlíři
Bastlfest baví malé i velké. 
Těšte se na návody, inspiraci, 
jednoduché vyrábění i rozhovo-
ry se zajímavými kutily.
vida.cz

čt 30. 1. | 19.30 hod.
Open stage pro nadšence 
z hudební branže
Na pódium klubu Metro se 
může postavit kdokoli, kdo 
umí zpívat. Vítáni jsou i pro-
ducenti a kapely, kteří hledají 
zpěváky.
metromusic.cz

so 1. 2. | 19.30 hod. 
Na Flédě se mísí jazz 
a elektronika
Trio britských hudebníků 
Mammal Hands se inspiruje 
jazzem, současnou klasikou, 
elektronikou i minimali-
smem.
jazzfestbrno.cz

Na Štědrý den loňského roku uplynulo 200 let od 
narození německého architekta a stavitele Josefa 
Arnolda, který působil v Brně a  svými stavbami, 
v  nichž se snoubí historické styly s  inovativními 
technickými přístupy, utvářel ve druhé polovině 
19. století podobu města. V  jedné z  jeho nejzná-
mějších budov, tedy v Arnoldově vile na Drobné-
ho ulici, můžeme až do 31. ledna 2025 obdivovat 
i  stavitelovy další brněnské realizace, které na 
120 fotografiích zachytil David Konečný. Výstava 
je přístupná zdarma.  ■

(mak) | foto: Muzeum města Brna

Až do konce února 2025 v Pražákově paláci probíhá 
výstava vítězných publikací ze soutěže Nejkrásněj-
ší české knihy roku 2023, ukazující propojení gra-
fického designu, ilustrací a  knižní typografie. Ná-
vštěvníci si mohou prolistovat knihy různých žánrů 
od beletrie přes odborné publikace až po dětskou 
literaturu. Prohlídku výstavy můžete spojit třeba se 
sobotním ateliérem pro děti od 6 do 12 let, který se 
bude 25. ledna věnovat tématu výtvarných soutěží 
a  hodnocení umění. Vstupenky jsou k  dostání na 
webu moravska-galerie.cz.  ■

(java) | foto: Moravská galerie v Brně

Atmosféru hutnější než španělské slunce o poled-
nách přináší do Divadla na Orlí nejnovější zpracování 
dramatu Federica Garcíi Lorcy Dům Bernardy Alby. 
Doňa Bernarda drží svých pět dcer neproniknu-
telně uzavřených v domě, co se ale stane, když zlo 
z vnějšku je ve skutečnosti zlem vnitřním? Muziká-
lová inscenace má název Bernarda Alba a nastudoval 
ji absolventský ročník oboru muzikálového herectví 
JAMU. Zážitek umocní hudba v podání orchestru uni-
verzity. Neváhejte, vstupenky na lednová představe-
ní (14., 24., 28. a 29. 1.) jsou v prodeji.  ■

(zob) | foto: JAMU

Fotografie odhalují kouzlo 
Arnoldových staveb

V Moravské galerii vystavují 
nejkrásnější knihy

Hraje se Bernarda Alba 
a lidskost kvasí v přítmí
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Inzerce 

Monička, 5 let  
Od října 2020 se potýká s leukémií.

www.dobryandel.cz

Staňte se i vy  
Dobrým andělem.

Během 10 let pomohli  
dárci více než 2 400 
onkologicky  
nemocným  
dětem.

0405-2021_DA_inzerce_92x130.indd   10405-2021_DA_inzerce_92x130.indd   1 28.01.2022   9:3628.01.2022   9:36
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spole n  za 
lep í d tství

Získejte  pro  své  dítě  to, 
co  opravdu  potřebuje!

Pomáháme zdravotně a sociálně znevýhodněným dětem a jejich rodinám.

Jsme tu pro vás na www.patrondeti.cz.

RV
24
00
20
3/
27

RV
24
00
20
6/
34



 17 

Inzerce 

Nejčastější mýty o Rentě z nemovitosti

Mýtus 1: V  případě zpětné hypo-
téky musí senior svou nemovitost 
odprodat.
Fakt: Model zpětné hypotéky od spo-
lečnosti FINEMO.CZ funguje na prin-
cipu úvěru zajištěném zástavním prá-
vem k  nemovitosti, což znamená, že 
nemovitost je po celou dobu trvání 
smlouvy ve vlastnictví původního ma-
jitele. V případě dodatečného nárůstu 
ceny z toho profituje samozřejmě on. 
Tento úvěrový model je ve světě da-
leko běžnější než druhý známý model 
zpětné hypotéky, u nějž k prodeji ne-
movitosti opravdu dochází.

 ▪ získáte peníze na cokoli (najednou  
či postupně)

 ▪ za vašeho života nemusíte nic splá-
cet a nikdy se nesplácí více než cena 
nemovitosti

 ▪ zůstáváte bydlet doma a jste nadále 
vlastník svého bytu či domu 

 ▪ můžete žít důstojněji a život si více 
užívat

Výhody Renty z nemovitosti

 ▪ Další informace o Rentě z nemovi-
tosti najdete na webu:  
www.rentaznemovitosti.cz  
Můžete zde také požádat o vlastní 
orientační kalkulaci a seznámit se 
s příběhy klientů 

 ▪ Můžete také zavolat  
na 233 321 850

 ▪ Máme licenci ČNB

Chcete vědět víc?

Mýtus 2: V případě krachu společnos-
ti přijde senior o všechno.
Fakt: Pokud by společnost FINEMO.CZ 
zkrachovala, klienti o svou nemovitost 
nepřijdou a  až do konce svého živo-
ta zůstanou jejími vlastníky. Jedinou 
změnou by bylo převedení dosavad-
ních úvěrových smluv na nové maji-
tele společnosti FINEMO.CZ nebo na 
nové majitele smluv s klienty. Na pod-
mínkách smluv by se nic nezměnilo. 
Klienti by i  nadále bydleli ve své ne-
movitosti a  teprve po jejich smrti by 
se úvěr splácel zpět. V  případě nevy-
placené renty by noví majitelé pokra-
čovali v jejím vyplácení.

Mýtus 3: Smlouvu o  zpětné hypo-
téce nebude v  budoucnu možné 
vypovědět. 
Fakt: Toho se senioři nemusejí obávat, 
protože dle Zákona o spotřebitelském 

Renta z  nemovitosti, finanční produkt 
určený pro seniory, vyvolala v  posled-
ních letech v  České republice mnoho 
pozitivních i negativních emocí. Také se 
objevily různé mýty. Pojďme se podívat 
na ty nejčastější z nich: 

úvěru mají možnost úvěr kdykoliv 
splatit a tím smlouvu ukončit. V tako-
vém případě je účtován poplatek ve 
výši 0,5 % z celkové dlužné částky. RV
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739 724 774
novak@regvyd.cz

Michal NOVÁK

739 724 774
novak@regvyd.cz

Michal NOVÁK

606 740 730
k.marek@regvyd.cz

Karel MAREK

732 530 071
karal@regvyd.cz

Tomáš KARAL

606 740 730
k.marek@regvyd.cz

Karel MAREK

732 530 071
karal@regvyd.cz

Tomáš KARAL

INZERCI V BRNĚNSKÉM METROPOLITANU PRO VÁS ZAJISTÍ:

vaše opravdová
zimní dovolená
www.vychodni-morava.cz

Východní Morava
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Inzerce města Brna 

Oficiální profil města Brna

@BRNOmycity

Aktuální brněnské dění, důležité informace 
i novinky na jednom místě. 

Buďte vždy v obraze! 
Sledujte nás na sociálních sítích.

Tohle se mi líbí

BRNOmycity

Mesto Brno online 2024_inzerat_190x250mm_Metropolitan_TISK.pdf   1   19.12.2024   19:56
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Historie

Nejznámější představitelka 
babičky Boženy Němcové – tou 
je bezesporu herečka Jarmila 
Kurandová. První československý 
držitel filmového Oscara – kdo jiný 
než režisér a scenárista Elmar Klos. 
Co kromě samotného filmového 
řemesla tyto dvě významné 
osobnosti spojuje? Brno a měsíc 
narození. Oba lednoví oslavenci 
jsou spjati s naším městem. Ona 
zde roky působila v divadle, on 
odtud pocházel, ale život jej zavál 
mnohem dále. 

Mnohde se dočtete, že na životní roli čeka-
la herečka Jarmila Kurandová až do svých 
81  let. Byla jí babička ve stejnojmenném 
dvoudílném snímku Antonína Moskaly-
ka z  roku 1971. Otázka je, jestli tomu tak 
opravdu bylo, protože na divadelních prk-
nech Mahenova divadla si zahrála desítky 
rolí. Na divadlo a  Brno obecně nedala do-
pustit. Možná i  to je důvod, proč rodačka 
z  obce Veselá u  Počátek není známá jako 
velká filmová heroina, kterou by se v Praze 
díky svému talentu mohla stát. 
Narodila se 30. ledna 1890 jako Marie 
Martínková do rodiny hajného, avšak její vý-
chovy se ujala teta, takže vyrůstala v Dobré 
Vodě na Pelhřimovsku. Už tehdy se zajímala 
o ochotnické divadlo a v 15 letech odešla do 
Prahy, kde pracovala jako vychovatelka. 

Její umělecké tendence vyvrcholily v  roce 
1908, kdy se i přes nesouhlas rodičů připo-
jila k Housově divadelní společnosti. S růz-
nými kočovnými divadelníky hrála během 
1. světové války spolu s manželem Františ-
kem Kurandou. V roce 1920 oba získali an-
gažmá v Olomouci, kde strávili 15 let. 
Během působení v Olomouci dostávala Jar-
mila Kurandová nabídky na angažmá v Pra-
ze (především z  vinohradského divadla), 
všechny je ale odmítala, protože byly pouze 
pro ni a  bez manžela by nikam neodešla. 
To se změnilo po nabídce Zemského (dnes 
Národního) divadla v Brně, která platila pro 
celý pár. Od roku 1935 tak působila na prk-
nech Mahenova divadla, kde se zapsala do 
srdcí několika generací brněnského publika, 
které již nikdy neopustila. Zemřela v  Brně 
6. prosince 1978.

Z Brna až ke hvězdám Hollywoodu
Budoucí režisér a  scenárista známý po ce-
lém filmovém světě Elmar Klos se narodil 
v Brně v roce 1910 do rodiny vládního rady 
zemského úřadu. 
Jako mladík se seznámil se scenáristou 
Josefem Skružným, který jej podporoval 
v psaní. Pomáhal například při přípravě scé-
nářů němých filmů Vlasty Buriana. Vystu-
doval práva, ale jeho zájem o film přetrvá-
val. Podařilo se mu získat pozici vedoucího 
firemní filmové skupiny Baťa ve Zlíně. Za 
svého působení zde se věnoval modernímu, 
až experimentálnímu pojetí propagačního 
snímku a dokumentu. V  roce 1936 podnikl 
s kolegy studijní cestu do USA a následující 
rok se stal prvním vedoucím nového atelié-
ru na Kudlově.
Po 2. světové válce začíná přelomová spo-
lupráce Elmara Klose se slovenským reži-
sérem Jánem Kadárem. Tvůrčí tandem spo-
lečně vytvořil osm filmů, z  nichž sedm je 
považováno za výjimečná díla se závažným 
politickým přesahem. 
Největšího úspěchu se dočkala tragikome-
die Obchod na korze. Ta jako první česko-
slovenský film získala jedno z nejvyšších fil-
mových ocenění – americkou výroční cenu 
Oscar v roce 1966. 
Po roce 1968 Elmar Klos nemohl pokračo-
vat v  tvorbě. Zůstával však blízko filmu – 
psal o  svých kolezích filmařích, točil jejich 
medailonky. Po sametové revoluci se vrátil 
k  pedagogické činnosti na FAMU. Zemřel 
v roce 1993. ■
 Text a foto: Zdeňka Obalilová

Lednové 
brněnské 
legendy: 
Kurandová 
hrála, Klos 
točil

Hrob Jarmily Kurandové můžete 
navštívit na Ústředním hřbitově 
města Brna. Najdete jej v kolečku 
čestných hrobů (skupina 25e). 
Náhrobek tvoří přírodní žulový 
kámen nepravidelného tvaru s přední 
leštěnou plochou. Je zařazen do 
seznamu nemovitých kulturních 
památek okresu Brno-město.
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Slovo primátorky

Neprojídáme. 
V rozpočtu nechybí 
investice ani rezerva

Markéta Vaňková
primátorka města Brna,  
Společně – ODS a TOP 09

Co vás zajímá

Co z toho, co se vloni podařilo 
v Brně vybudovat, vás těší nejvíc?

Neodpovím nic jiného, než by řekl snad 
každý motorista. Jak jsme slíbili, podařilo se 
zprovoznit tři důležité části velkého městského 
okruhu. A přestože ještě pár let potrvá, než 
se uzavře celý, i tak je doprava plynulejší 
a rychlejší. 
Bauerova od listopadu jede v režimu 
2+2 a všechny úpravy byly navíc dělány 
i s výhledem na obslužnost blízké multifunkční 
haly. Komfort a bezpečí pro pěší u koupaliště 
Riviéra a u velodromu zajistí dvě nové lávky 
a tento rok se přidají i parkoviště. 
„Odšpuntovaná“ Žabovřeská znamená úlevu 
pro 40 tisíc aut denně, která tu postávala 

v kolonách. A třetím vrcholem se stalo týden 
před Vánoci kompletní otevření komunikací 
I. třídy, které jsou součástí etapy Tomkovo 
náměstí – Rokytova (její větve Provazníkova 
a Karlova/Svatoplukova byly zprovozněny 
na podzim a úsek z tunelu na Rokytovu již 
o prázdninách). 
Zásadní význam to má rovněž pro městskou 
hromadnou dopravu, protože mohla být 
obnovena páteřní trolejbusová trasa přes 
Tomkovo náměstí na Vinohrady. Tečku za celou 
stavbou udělá dobudování trasy pro pěší či 
propojení Kaloudovy a Kohoutovy do srpna 
2025. ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, letošní rok je 
pořád ještě nový, a tak mi dovolte, abych 
vám popřála do jeho následujících dnů 
především zdraví a všechno dobré. 

Nežijeme v  lehké době, přesto chci zůstat 
optimistkou a  věřit, že i  nadále se bude 
Brnu dařit alespoň tak dobře jako doposud. 
Základem každého rozvoje jsou vždy finan-
ce, respektive rozpočet, který bere ohled na 
budoucnost a zbytečně peníze „neprojídá“, 
ale současně nezapomíná na možné krize. 
Stejně jsme se snažili postupovat při sesta-
vování toho pro rok 2025. 
Připravenu máme obdobně jako v minulých 
letech rezervu – letos ve výši 300 milionů 
korun (loni to bylo 500 milionů), aby nás 
nezaskočila ani energetická krize, ani další 
epidemie. 
Třetina celkových výdajů rozpočtu je urče-
na na investice. Zásadní pro Brno zůstávají 
dvě stavby: zatímco u multifunkční haly se 
již blížíme do poloviny, Janáčkovo kulturní 
centrum se zvolna rozbíhá. Hlavně na tyto 
dva strategické projekty počítáme sice 
s  úvěrem v  objemu 4,3 miliardy, ale ne-
znamená to, že ho nakonec budeme letos 
v plné výši čerpat. A už vůbec z toho nelze 
vyvozovat, že by se tím negativně ovlivnily 
další plánované projekty. 
Rozpočet pokrývá rovněž další významné 
akce, jako jsou například další etapy velkého 
městského okruhu, dokončení rekonstruk-
ce části Údolní, stavba kolektoru na České 
či budování protipovodňových opatření. 
Dobrou zprávou pro všechny Brňany je sku-
tečnost, že jsme téměř o půl miliardy posí-
lili rozpočty městských částí. Dostatečně 
navýšeny budou také například výdaje na 
opravy městského majetku. ■

Brno jako evropské hlavní město Vánoc 2024 mělo tu čest hostit vyhlášení oceně-
ní pro rok 2025. Cenu převzali zástupci Vilniusu a bude zajímavé sbírat zkušenosti 
i hledat inspiraci. Z menších měst uspělo slovinské Celje a mezi obcemi španělská 
Noja. A já ještě jednou děkuji všem, kteří se zasloužili o to, že Vánoce 2024 byly hodny 
titulu a Brno si upevnilo svoje místo na evropské turistické mapě. 
 (mv) | foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše,  
co vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.
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Brno potřebuje stavět školky, školy, sportoviště i parky, což financuje především ze stát-
ního příspěvku na určitý počet trvale žijících obyvatel. Kulturu, veřejný prostor, sport, 
ale například i svoz komunálního odpadu přitom využívají všichni bez rozdílu. Ilustrační 
foto: Marie Schmerková

Brno potřebuje 
víc trvale žijících 
obyvatel

Málokdo z občanů si uvědomuje, že 
v České republice je hlavní finanční 
příjem měst a obcí ze státního rozpočtu 
závislý na počtu trvale žijících obyvatel. 
Brno jich má necelých 400 tisíc už 
mnoho let a tento počet se nijak 
výrazně nezvyšuje. 

A protože jsme městem studentů a vědec-
ko-technologických firem, tak zde bez tr-
valého pobytu bydlí víc než 100 tisíc lidí. 
Naprostá většina z  nich žije v  pronájmu, 
což způsobuje, že se nájemné bytů neustále 
zvyšuje a pomalu začíná dohánět ceny pro-
nájmu v Praze. 
A poptávka po bytech je opravdu velká. Kaž- 
dý, kdo nabídne byt do pronájmu, má oka-
mžitě hodně zájemců. I to je důvodem, proč 
si v Brně mnoho lidí z  celé republiky poři-
zuje takzvané investiční byty, které jim – na 
rozdíl od bank – stabilizují hodnotu financí. 
Takže ač developeři staví vyšší stovky bytů 
ročně, počet trvale žijících obyvatel v Brně 
se nezvyšuje a  ceny bytů kvůli vysoké po-
ptávce stoupají. Střední třída – a  hlavně 
mladé rodiny s  dětmi – není schopná si 
byty za tak vysoké ceny pořídit a stěhuje se 
mimo Brno. 
Právě tato skupina obyvatel, která by si zde 
i kvůli školkám a školám přihlásila trvalý po-
byt, je nahrazována studenty, doktorandy 
nebo zahraničními pracovníky. Vysoké školy 
a univerzity mají na kolejích jenom zlomek 
potřebných míst.

Deset tisíc lidí navíc  
by přineslo Brnu stovky milionů
Město Brno vlastní 28 tisíc obecních bytů 
a staví další. Hlavním požadavkem při uza-
vírání smlouvy o nájmu bytu je i povinnost 

přihlásit si sem trvalý pobyt. V případě pro-
nájmu bytu od soukromého pronajímatele 
toto není vyžadováno, ale nájemce si může 
trvalý pobyt přihlásit i bez souhlasu pronají-
matele. Stačí k tomu nájemní smlouva. 
Vedení města Brna hledá možnosti, jak lidi 
motivovat, aby se k trvalému pobytu přihlá-
sili. I  když se zavedením rezidentního par-
kování nepatrně zvýšil počet trvale žijících 
občanů, je to jenom zlomek toho, co jsme 
očekávali. 
Pro ilustraci: za každého trvale žijícího ob-
čana dostane město ze státního rozpočtu 
kolem 33 tisíc korun ročně. Kdyby se přihlá-
silo jenom 10 tisíc lidí, co tady žijí, je příjem 
do rozpočtu města o  330 milionů korun 

vyšší. A  jak jsem psala v úvodu, žije tu víc 
než 100 tisíc lidí bez trvalého pobytu. 

Co by vás motivovalo  
k trvalému pobytu?
Budu ráda, když mi na e-mail podivinska.
karin@brno.cz napíšete, co by vás, kteří 
zde trvale nebydlíte, motivovalo přihlásit 
se k trvalému pobytu do města Brna. Město 
potřebuje stavět školky, školy, sportoviště 
i  parky a  přichází o  stovky milionů korun 
ročně, byť kulturu, veřejný prostor, sport, 
ale například i  svoz komunálního odpadu 
využívají všichni bez rozdílu. ■

Karin Podivinská
náměstkyně primátorky města Brna,  

ANO 2011

Slovo náměstkyně
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TIC Brno: 
Neschopnost, 
nebo podvod?

Místo nejslabších 
Brno chrání 
bezohledné řidiče

Na Vodově nová 
hala, sportoviště 
Anthropos jako další

Názory

Tomáš Aberl
radní města Brna,  

Společně – ODS a TOP 09

Leoš Prokeš
zastupitel města Brna,  

SPD, Trikolora, Moravané a NK

Jasna Flamiková 
zastupitelka města Brna,  

Zelení a Žít Brno

Znáte příspěvkovou organizaci TIC Brno? 
Tato městská agentura funguje přede-
vším jako turistické informační centrum 
(odtud název TIC). 

Provozuje nejen informační centra, ale také 
organizuje akce pro veřejnost. Jednou z nich 
jsou vánoční trhy na náměstí Svobody a Do-
minikánském náměstí. Městská část Brno-
-střed pořádá sama vánoční trhy na Zelném 
trhu či u  Jošta. Rozdíl je především v  tom, 
že městská část je ve vysokém zisku kolem 
12  milionů Kč, zatímco TIC Brno zůstane 
pouze cca 200 tisíc korun z  důvodu vyso-
kých nákladů.
Když jsme se trochu podívali na hospoda-
ření TIC v souvislosti s vánočními trhy, na-
šli jsme hned několik problémů. Například 
bílé dřevěné domečky pro děti TIC pořídil za 
55  tisíc korun, i  když podobné běžně kou-
píte za 8 tisíc korun. Rovnou zakoupil pět 
kusů za tuto cenu. 
Dalším překvapením byly velmi vysoké ná-
klady na montáž prodejních stánků na ná-
městí Svobody a Dominikánském náměstí. 
TIC platí kolem 18 tisíc korun za montáž 
jednoho stánku. Městská část Brno-střed 
si nechává podobné stánky montovat na 
Zelném trhu za cenu kolem 4 tisíc korun. 
Položkový rozpočet obsahuje další nesrov-
nalosti, například dětské houpačky, které ve 
skutečnosti nejsou houpačky, ale vánoční 
posezení. 
I přes tato zjištění má TIC náklady na mzdy 
související s pořádáním trhů kolem 4 milio-
nů korun. Podali jsme proto podnět na kon-
trolní výbor MMB a v závislosti na jeho zjiš-
těních zvážíme podání trestního oznámení 
na vedení TIC Brno. ■

V roce 2025 se otevře v Brně další sporto-
viště, konkrétně už třetí hala pro míčové 
sporty na Vodově. Tamní areál tak dosta-
ne úplně jiný rozměr a věřte mi, že nám jej 
všichni závidí. 

Takto propojené tři haly vedle sebe nemá 
skoro nikdo a Brno tím vytvořilo extra zá-
zemí pro míčové sporty. A i proto si je hned 
vyzkoušíme a v létě se můžete těšit na dvě 
světové akce v  basketbalu. Nejprve mist-
rovství Evropy žen a hned nato mistrovství 
světa juniorek.
Brno prostě staví, dokládá to i nově schvá-
lený územní plán – a  těch staveb v  bu-
doucnu hodně přibude. Arénu, která bude 
dokončena už příští rok, ani netřeba před-
stavovat. Do čeho se ale ve sportu pustíme 
hned vzápětí, to bude skvělé sportoviště 
pro veřejnost, které z neutěšených prostor 
za Anthroposem udělá super lokalitu pro 
sport a volný čas.
Sportovně-rekreační areál za Anthroposem 
se bude od letoška připravovat a  projek-
tovat tak, aby ještě letos získal povolení 
a hned příští rok se začalo stavět. Obyvate-
lé Brna se tak dočkají nových in-line drah, 
pumptracku, horolezecké stěny a boulderu, 
okruhu pro cyklisty a hřišť pro futsal a ma-
lou kopanou. K tomu vyroste i nový objekt 
a opraví se stará budova střelnice.
Celá lokalita se tedy postupně změní na 
nové centrum sportu, kultury a  volného 
času, hned vedle totiž nalezneme u  Brňa-
nů oblíbené koupaliště na Riviéře, dále 
pak ARENU BRNO, stále populárnější BVV 
a v budoucnu zde vyroste i nový fotbalový 
stadion. Máme se zkrátka v Brně rozhodně 
na co těšit. ■

Brno dlouhodobě podceňuje bezpečnost 
dopravy. Zatímco jiná krajská města, na-
příklad Praha či Hradec Králové, snížila 
o třetinu až polovinu počty mrtvých a ra-
něných, Brno stagnuje. 

Důsledky jsou přitom tragické. Kvůli bez- 
ohlednosti a nepostižitelnosti některých ři-
dičů zbytečně umírají lidé, protože pravidla 
nejsou dodržována ani hlídána.
Praha disponuje zhruba 100 stacionárními 
radary, které kontrolují rychlost nebo prů-
jezdy na červenou. Brno má NULA radarů, 
zato má nejtragičtěji končící dopravní neho-
dy z celé republiky (www.gcpindex.cz). 
Ačkoliv se už přes rok domáháme zavedení 
měření rychlosti na rizikových úsecích, sly-
šíme jen výmluvy. Na jaře město slíbilo stu-
dii VUT pro navržení míst, kde měření pro 
zvýšení bezpečnosti dává smysl. Studie zů-
stala zatím v utajení, slavně se začne měřit 
na jediném úseku.
Za bezpečnost chodců by město mohlo 
bojovat i  efektivnějšími odtahy aut, která 
blokují přechody a  křižovatky. Výsledky 
jsou však katastrofální. Zatímco v roce 2015 
končil odtahem každý dvacátý přestupek, 
dnes je to jen každý čtyřicátý. Nepřehledná 
situace na chodnících a  v  centru tak dále 
ohrožuje pěší i cyklisty. Bezpečný pohyb po 
Brně a ochrana lidských životů ale nejsou na 
seznamu vedení města.
Chceme-li mít bezpečnější Brno, je nutné 
zavést stacionární radary, zefektivnit od-
tahy aut a  přehodnotit přístup k  podpoře 
udržitelné mobility. Každý z nás si zaslou-
ží vrátit se domů v  pořádku a  nikdo z  nás 
nechce ztratit svoje blízké. Je na čase, aby 
město konečně začalo jednat. ■
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Nový územní plán 
odráží potřeby města 
i jeho obyvatel

Zbytečné oplocení 
parku na Moravském 
náměstí

Známe vítěze  
osmého ročníku 
Dáme na vás

Názory

Rád bych touto cestou vyjádřil upřím-
né poděkování všem, kteří se podíleli na 
přípravě nového Územního plánu města 
Brna, jenž byl nedávno schválen zastupi-
telstvem města. 

Tento důležitý dokument, který bude určo-
vat budoucí rozvoj našeho města, vznikal za 
aktivní spolupráce a  nasazení mnoha od-
borníků a institucí.
Děkuji především zástupcům pořizovatele, 
jejichž důsledná koordinace a  jasně stano-
vené cíle významně přispěly ke kvalitě ce-
lého procesu. Neméně důležité bylo profe-
sionální zpracování návrhu, na němž odvedl 
tým zpracovatele skvělou práci. Díky jejich 
zkušenostem a  odbornosti bylo možné 
vytvořit plán, který odráží potřeby města 
i jeho obyvatel.
Rád bych vyzdvihl odhodlání kolegů, kteří 
se znovu po roce 2022 pustili do práce, aby 
vytvořili nový, kvalitnější dokument.
Jsem přesvědčen, že dobrá příprava a spolu-
práce všech zúčastněných byly jasně patrné 
i  během samotného hlasování zastupitel-
stva. Schválení územního plánu je výsled-
kem pečlivé a dlouhodobé práce, za kterou 
patří všem zapojeným velké uznání a dík.
Věřím, že tento nový územní plán bude 
přínosem pro rozvoj našeho města a napl-
ní očekávání, která do něj vkládáme. Ještě 
jednou děkuji všem, kteří se na jeho tvorbě 
podíleli! ■

Milé Brňanky, milí Brňáci, vedení městské 
části Brno-střed na svém zářijovém zase-
dání rozhodlo o  instalaci nového, trvalé-
ho oplocení okolo parku na Moravském 
náměstí. 

Pořizovací cena plotu dosahuje 3,5 milionu 
korun. Instalace proběhla během podzimu 
a nahradila provizorní lesnické pletivo, kte-
ré dosud sloužilo k ochraně zeleně po ne-
dávné revitalizaci parku. 
Toto rozhodnutí vyvolalo různé reakce mezi 
veřejností i v politických kruzích. Já ani mí 
kolegové z pirátského zastupitelského klu-
bu na městské části Brno-střed jsme tento 
návrh nepodpořili, protože se domníváme, 
že veřejný prostor by měl být co nejvíce pří-
stupný a otevřený, a ne oddělovaný zbyteč-
nými bariérami.
Parky, jako je ten na Moravském náměstí, 
představují klíčové prvky městského pro-
středí. Slouží jako místa pro relaxaci, odpo-
činek a setkávání obyvatel. Plot však vytváří 
fyzickou i psychologickou bariéru. 
Jedním z hlavních argumentů pro instalaci 
plotu byla ochrana nově vysazené zeleně. 
Nicméně existují alternativní způsoby, jak 
zajistit ochranu rostlin, aniž by bylo nutné 
park oddělit trvalým plotem, který nepůso-
bí přívětivě a navíc se stal terčem kritiky ze 
strany obyvatel.
Domníváme se, že ochrana zeleně může 
být realizována mnohem méně invazivními 
prostředky. Příkladem mohou být nízké zíd-
ky v  určitých místech nebo jiné designové 
prvky, které jasně vymezí některé plochy, 
ale zároveň nebudou vytvářet pocit uzavře-
nosti. ■

Celkem 74 projektů se ucházelo o  vítězství 
v  uplynulém ročníku participativního roz-
počtu Dáme na vás. A  bylo to napínavé až 
do konce, kdy o vítězství rozhodly jednotky 
hlasů. Hlasovalo 20 493 Brňanů a jde o druhý 
největší počet hlasujících, co kdy byl! Tak se 
pojďme podívat na aktuální vítěze:
• Obnova tradic Brněnska (4 063 hlasů) – po-
řídíme brněnské kroje hodovým chasám.
• Stromy na Milady Horákové (4 027 hlasů) 
– umístíme 21 velkoobjemových truhlíků 
mezi třídou Kpt. Jaroše a zastávkou Náměs-
tí 28. října. 
• Galerie Czech (4 020 hlasů) – zachráníme 
kapličku v  Maloměřicích a  vzniknou zde 
prostory třeba pro výstavy začínajících 
umělců. 
• Stromy za stromy (4 016 hlasů) – v alejích, 
parcích, vnitroblocích a  na hřbitovech na 
místech, kde se dřív nacházely stromy, do-
sadíme stromy a keře.
• Přístupová cesta k  fotbalovému hřišti 
(4  016 hlasů) – vybudujeme osvětlenou 
a bezpečnou cestu od ZŠ Krásného k fotba-
lovému hřišti v Juliánově. 
• Fandr pro všechny (4 014 hlasů) – zmoder-
nizujeme hřiště na ulici Fanderlíkově v Ža-
bovřeskách pro děti různého věku.
• Výuková zahrada v  Líšni (4 012 hlasů) – 
v  nevyužité proluce na náměstí Karla IV. 
v  Líšni vybudujeme výukovou zahradu 
s venkovní učebnou pro děti.
Chtěl bych pogratulovat všem vítězům a tě-
ším se na další spolupráci. Pod čarou máme 
ale spoustu skvělých projektů, a proto bych 
byl moc rád, kdybyste to, navrhovatelé, ne-
vzdávali a zkusili to i v příštím roce. Zároveň 
budu rád, když se i  na nevítězné projekty 
v  městských částech zaměříme a  zkusíme 
s tím něco udělat. ■

Petr Bořecký
radní města Brna,  

ANO 2011

Monika Lukášová Spilková
zastupitelka města Brna,  
Česká pirátská strana

Petr Bořecký
radní města Brna,  
Lidovci a Starostové
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Otázka a odpověď

Co se řeší  
na sítích?

Obří majetková 
dispozice 
na zastupitelstvu

Lokalita jihozápadně od průmyslové 
zóny Černovická terasa dříve sloužila 
(a částečně stále slouží) k těžbě písku. 
Rozsáhlé plochy však procházejí 
rekultivací a nyní i změnou územního 
plánu – staly se z nich stavební pozemky 
pro výrobu a komerci, ale i pro městskou 
zeleň. 

Protože je toto území velmi komplikované 
i  majetkově, bylo nezbytné připravit ma-
jetkoprávní řešení, kdy by se samostatně 
nevyužitelné úzké pásy parcel scelily do 
logických bloků. A  právě tuto složitou bu-
doucí obří směnu posvětili loni v  prosinci 
zastupitelé. Pozemky města byly oceněny 
dvěma znaleckými posudky a  do směny 
budou vstupovat za cenu toho z  posudků, 
která byla pro město výhodnější. 
Samostatného řešení se dočkala plocha 
scelených pozemků v majetku města o vý-
měře zhruba 16 hektarů, určená v  novém 
územním plánu pro stavbu komerce. Jejich 
cena byla znaleckým posudkem stanovena 
na více než 591 milionů korun plus DPH. 
Zastupitelům byly předloženy dva legitimní 
a  transparentní způsoby prodeje – dražba 
(rychlá varianta, kdy by ale město nemoh-
lo definovat, co přesně v daném území má 
vzniknout) nebo koncesní řízení. Zastupite-
lé se většinově rozhodli pro druhou varian-
tu, která je sice komplikovanější a zdlouha-
vější, ale město může budoucího kupujícího 
zavázat, že území využije zejména pro vědu, 
výzkum, inovace a  podobné veřejně pro-
spěšné záležitosti. Cesta pro budoucí rozvoj 
této lokality je tak otevřená.
Závěrem dovolte, milí Brňáci, abych vám 
popřál krásný nový rok 2025. ■

Na sociálních sítích je vidět, která 
témata mezi lidmi v Brně právě 
rezonují. Diskuse se k nim často 
stočí, ať už bylo její původní téma 
jakékoli. Také vás něco v našem 
městě trápí nebo těší? Chcete to 
probrat s ostatními nebo získat bližší 
informace? Sledujte naše profily 
na Facebooku, X (dříve Twitteru) 
a Instagramu, diskutujte a ptejte se. 
Všude nás najdete jako BRNOmycity.

Koncem loňského roku jsme zveřejnili vi-
deo z  nového nádraží, které vzniklo na 
bázi virtuálního 3D modelu v měřítku 1 : 1. 
Video vyvolalo na sítích řadu reakcí a otá-
zek spjatých s  hlavním nádražím. Některé 
z nich vám přinášíme i s odpověďmi. Pokud 
jste video nezaznamenali, najdete ho na  
cobude.brno.cz.

Kdy se bude stavět? Mluvilo se o tom už za 
mých dětských let a pořád se nic neděje.
Začátek výstavby je plánován na rok 2028, 
hotovo by mělo být v roce 2035. 

Kolik to bude stát a kdo to zaplatí?
Náklady na modernizaci železničního uzlu 
Brno, kam nové nádraží spadá (ale zároveň 
s  ním i  nádraží Židenice, Černovice a  pře-
stavba/modernizace celých úseků železnič-
ních tratí na území města Brna), jsou vyčís-
leny na 73 miliard. Na nové hlavní nádraží 
z toho poputuje asi 15 miliard. Hlavním in-
vestorem ale bude stát, nikoli město. To se 
postará o přípravu území – o protipovodňo-
vá opatření, dovedení MHD apod.

Kolik tam bude nástupišť? Zdá se to obří, 
zvládnou vůbec třeba starší lidé dojít ze 
zastávky na svoje nástupiště?
Pro rozvoj železniční dopravy, která zkvalit-
ní dostupnost jak regionálními, tak dálko-
vými vlaky, je nezbytných sedm nástupišť. 
Z  toho nejvzdálenějšího by to k  zastávce 
tramvaje mělo být cca 150 metrů. 

Nebude ta skleněná hala v  létě fungovat 
jako skleník? Jak se bude řešit ochrana pro-
ti nárazům ptáků?
Ve skleněných panelech střechy budou foto-
voltaické články, které kromě získání ener-
gie pomohou nádraží zastínit. Vedle toho 
autoři návrhu prověřili, že díky otevřeným 
kratším stranám zastřešení nad kolejemi 
bude prostorem dostatečně proudit vzduch. 
Zároveň budou části střechy otevíratelné 
pro případné dodatečné větrání. Co se týče 
ptactva, dnes jsou dostupné i  modernější 
metody než nálepky dravců. Existují na-
příklad speciální UV samolepky, které jsou 
pro lidské oko takřka nepostřehnutelné, ale 
ptáci je vnímají jako jasně viditelné svítivé 
objekty.

Jak to bude s  připojením vysokorychlost-
ních tratí?
Nové nádraží bude připojené na vysokorych-
lostní tratě (tzv. VRT) a  většina vlaků sem 
zajíždět bude. Další stanice VRT vznikne na 
Vídeňské. Okrajový počet vlaků bude sta-
vět pouze tam. Cestující se následně budou 
moci napojit na regionální vlaky nebo MHD.

Bude tam dost zeleně? Vidím samé beto-
nové plochy.
V  přednádražním prostoru bude pět stro-
mořadí, v zanádraží dvě a na bulváru směřu-
jícím k Petrovu čtyři. Mimo to u řeky vznikne 
rozsáhlý protipovodňový park. Nelze zatrav-
nit plochy, kde se očekává intenzivní pohyb 
tisíců lidí; ty jsou opravdu dlážděné. 

Bude tam dost místa pro zaparkování?
Plány zahrnují dvě podzemní patra a  jedno 
na povrchu, celkem pro 1 100 aut. 

Na videu nevidím žádné lavičky, koše, sto-
jany na kola, copak to tam nebude?!
Virtuální model je detailní, ale ne až do 
úrovně drobného mobiliáře. Vlastní projekt 
s nimi samozřejmě počítá.

Co se stane se starým nádražím, až bude 
hotové nové?
Vlastníkem budovy je státní akciová společ-
nost České dráhy. Nové využití tedy bude na 
ní. Budova je památkově chráněná, na svém 
místě zůstane. Může v  ní vzniknout napří-
klad muzeum či galerie (jako Muzeum Orsay 
v  Paříži), obchodní centrum nebo foodhall 
(jako např. v Rotterdamu). ■
 Tiskové středisko MMB 

Názory

Jiří Oliva
radní města Brna,  
Sociální demokracie
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Kultura

V Moravské galerii 
vzpomínají na kolegu 
Antonína Dufka
Jako poctu svému zesnulému dlouholetému 
odbornému pracovníkovi, historikovi umě-
ní a emeritnímu kurátorovi sbírky fotografií 
a nových médií Antonínu Dufkovi vydala Mo-
ravská galerie v Brně obsáhlou antologii jeho 
textů z  let 1968–2021 nazvanou Fotografie 
v čase. Pandán k publikaci tvoří výstavní in-
tervence ve stálé expozici v Pražákově paláci 
věnovaná hlavním tématům, která Dufek bě-
hem své kariéry sledoval. Je zřejmé, že svý-
mi akvizicemi povýšil fotografickou sbírku 
Moravské galerie na evropskou, ba dokonce 
světovou úroveň. ■
 (mak)

Malíř Pavel Čech  
jde naší fantazii  
naproti
Dílo brněnského tvůrce zaplnilo galerii 
na Veselé.

Du na klacky. Du malovat. Jdu… Už z  ná-
zvu výstavy je zřejmé, že její protagonista 
– brněnský malíř, autor komiksů, ilustrátor 
a  tvůrce autorských knih Pavel Čech – je 
hravý, vtipný a aktivní. Sdílet s ním toto po-
zitivní nastavení můžeme až do 15. února 
2025 v Kalina Gallery na Veselé. Do Čechova 
poetického světa se ponoříme prostřednic-
tvím 200 olejomaleb, perokreseb, monoty-
pů a koláží, k vidění budou také knihy s jeho 
ilustracemi, popř. jeho autorské knihy. Při-
praven je i katalog. Prodejní výstava je pří-
stupná zdarma.  ■

(mak) | foto: archiv Kalina Gallery Legendami Zbrojovky 
byly nejen zbraně,  
ale i auta
Tyto pohledné lidové automobily jedno-
duché konstrukce měly malou spotřebu, 
snadno se udržovaly i opravovaly a v letech 
1924–1936 je produkovaly Československé 
závody na výrobu zbraní v Brně neboli Zbro-
jovka. Protože se v jejich sériovém označení 
logicky objevilo písmeno Z, říkalo se jim dů-
věrně Zetky. Že ani po stu letech neztratily 
nic ze své image, se do 30. března 2025 mo-
hou přesvědčit návštěvníci Technického mu-
zea v Brně. Výstava Naše Zetky jim představí 
14 těchto prvorepublikových elegánů. ■
 (mak) | foto: archiv TMB

Na jevišti Mahenova 
divadla povstane 
diktátor
Mezi bezskrupulózní ruské oligarchy, kteří 
na konci 90. let stvořili jednoho z největších 
zločinců současnosti – ruského diktátora Vla-
dimira Putina –, nás 10. ledna 2025 „uvrhne“ 
česká premiéra konverzační hry Vlastenci 
britského scenáristy a dramatika Petera Mor-
gana. Mahenova činohra hned na začátku 
nového roku zvolila bolestně aktuální téma 
a  klade nepříjemné otázky, například jak je 
možné, že Západ zaspal Putinův vzestup, 
nebo co formovalo mentalitu národa, který 
podporuje krvavou dobyvačnou válku. ■
 (mak)

Brněnská filharmonie 
oslaví Ravela 
s francouzským šarmem
Dva večery – 16. a 17. ledna 2025 – s iden-
tickým programem budou v Janáčkově diva-
dle patřit francouzskému skladateli Maurici 
Ravelovi, od jehož narození uplyne 7. břez-
na 150 let. V  podání jubilantova krajana 
Alexandra Tharauda zazní oba Ravelovy kla-
vírní koncerty, D dur pro levou ruku a G dur, 
a  také jeho baletní hudba reprezentovaná 
druhou suitou z jednoaktového baletu Daf-
nis a Chloé a  choreografická báseň La val-
se. Filharmonii Brno povede Dennis Russell  
Davies.  ■
 (mak)

Výstavy v DPK ukazují, 
že svět lze uchopit 
mnoha způsoby
Do Domu pánů z  Kunštátu (DPK) si zvykli 
chodit milovníci a  milovnice experimentál-
ního angažovaného umění. Zklamat by je 
neměly ani současné mezinárodní skupinové 
výstavy, tedy „Emergency. Přípravy na bu-
doucnost“ v galerii v 1. patře a „Your Addic-
tion Is the Message“ v galerii G99 a sklepení, 
nebo prezentace Michaely Davidové „The 
Metabolizing Analogue“ ve Vašulka Kitchen 
Brno, které jsou k  vidění do 16.  února. Na-
bízejí neotřelý pohled na to, jak umělci re-
flektují přípravy na přírodní a jiné katastrofy, 
zda prostřednictvím umění svět poznáváme 
nebo z něj unikáme a  jak analogovou foto-
grafii obohacují postupy inspirované meta-
bolickými procesy organismů. ■
 (mak) | foto: Helena Majewska
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Judita 
Levitnerová 
našla inspiraci 
i studijní téma 
v Art Protis
Společně s Oskarem Helcelem a No 
Fun kolektivem se v roce 2024 
stala Judita Levitnerová laureátkou 
renomovaného ocenění pro 
nastupující výtvarníky – Ceny Jindřicha 
Chalupeckého (CJCH). S tvorbou všech 
jmenovaných se do 23. února 2025 
můžeme blíže seznámit na výstavě 
v Pražákově paláci. Judita Levitnerová 
se tady prezentuje textilními obrazy, 
jimiž se mimo jiné hlásí k tradici 
netkané textilie Art Protis, která 
vznikla před 60 lety v Brně. Proto jí prý 
výstava trochu nahrála do karet… 

Cena Jindřicha Chalupeckého je takový 
pěkný dárek k vašim třicetinám, znamená 
pro vás završení nějaké životní nebo tvůrčí 
etapy?
Zní to, jako by to bylo nějaké celoživotní 
ocenění. Ale je to spíš povzbuzení na počát-
ku umělecké dráhy. Letos se pro laureáty 
zrušila hranice 35 let, takže jsem si na jedné 
straně říkala, že mám ještě čas, ale na dru-
hé, proč to nezkusit? Je dobře, že ten stre-
sující věkový limit zmizel, člověk to může 
vypustit a utvářet si kariéru trochu víc pod-
le sebe. Soutěžní projekt ale může být taky 
impulsem k tomu, vlastní tvorbu zhodnotit 
nebo i přehodnotit a pustit se třeba i do ně-
čeho většího.

Na výstavě letošních laureátů CJCH vidí-
me velmi různorodá díla. Co vás všechny 
naopak spojuje? V  čem vy nejvíc souzníte 
s ostatními? 
Je tady určitě jisté generační souznění, tře-
ba s Oskarem jsme chvíli spolu studovali na 
FaVU, kolektiv No Fun jsem potkala úplně 

poprvé, ale věkově jsme si blízcí a takzvaně 
na sebe slyšíme. A  tematicky? Pracujeme 
a  žijeme v  jednom světě, jehož problémy 
na nás doléhají, a my tu tíhu asi pociťujeme 
podobně a k problémům taky podobně při-
stupujeme. No Fun kolektiv akcentuje kriti-
ku současného společenského systému, já 
se více zabývám ekologickými tématy, ale 
určitě nejsem tak razantní jako Oskar, který 
používá explicitnější vyjádření. 

Studovala jste malbu, ale místo barev teď 
ve svých dílech vrstvíte, prošíváte, pájíte 
především textil a  vracíte se i  k  poněkud 
pozapomenuté technice Art Protis…
V tom mně trošku hrálo do karet, že výstava 
laureátů CJCH je letos právě v Brně. Technice 
Art Protis jsem se začala více věnovat – teo-
reticky i prakticky – při doktorátu na FaVU, 
což mi hodně rozšířilo obzory. A protože se 
připomíná 60 let od vzniku Art Protis, byla 
jsem v kontaktu s pamětnicemi a pamětníky 
a mohla jsem tak spojit svůj studijní zájem 
s přípravou projektu pro výstavu. 

A co vás nejvíc fascinuje na technice netka-
né textilie? 
Rukodělnost, řemeslnost, která je pak na-
pojena na prošívací stroj, na továrnu. Ne-
myslím si, že zapomeneme plést nebo tkát, 
to se při trošce šikovnosti může naučit kaž-
dý, ale samotné řemeslo – jeho étos – upa-
dá. Současní umělci a  umělkyně většinou 
nemají vůli se k němu vracet, a pokud ano, 

není to ani tak otázka zručnosti, jako snahy 
věnovat tomu čas. 

Sáhla jste i po pájce. 
Uvažovala jsem o  tom, jak technologii Art 
Protis, tedy prošívání speciálním strojem, 
podomácku nahradit, a  zkusila jsem pájku. 
Syntetické materiály se přitaví na bavlněný 
podklad a vizuálně vzniká něco podobného 
jako Art Protis, ale není to samozřejmě Art 
Protis. Všechno doprovází nepříjemný zá-
pach ze škvařené syntetiky. Ale z mé strany 
je to záměr evokovat tu obtížnou, nevoňavou 
práci v  textilní továrně. Chtěla jsem si taky 
vyzkoušet, jak dlouho s  těmi syntetickými 
materiály vydržím pracovat. A  přemýšlím 
o tom, že to už stačilo, že se posunu zase ně-
kam dál. Možná víc k přírodním materiálům.

Když si pozorný a trpělivý divák stoupne před 
vaše dílo, co na něm a za ním může vidět?
Technika Art Protis byla v  době své slávy 
vnímána jako velmi inovativní a  rychlá, ale 
dnes je považovaná za pomalou a  zastara-
lou – a právě tento přerod, posun mě zajímá. 
V mém obraze jsou „vypájené“ různé sym-
boly a já bych chtěla, aby si na jejich vnímání 
a luštění a na prozkoumání struktury jednot-
livých vrstev divák našel dost času. ■
 Text a foto: Markéta Žáková

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Moravský výběr ragbistů se skládal hlavně z hráčů Dragonu, 
Bystrce, Vyškova a Havířova. 

Moravští ragbisté uhájili 
neporazitelnost
Dragon Brno sice na začátku léta sestoupil z  extraligy, aspoň 
malou radost ale brněnským fanouškům nadělil celek Moravanů, 
kteří v souboji regionálních výběrů porazili Čechy 3:0 na zápasy. 
V posledním utkání, které se konalo na hřišti Dragonu v Caco-
vicích, svého soupeře zdolali po tvrdé bitvě těsným poměrem 
21:19. Zápas sledovalo více než 400 diváků, akci zpestřila také 
autogramiáda známých osobností včetně herce Bolka Polívky či 
motocyklového závodníka Karla Abrahama. ■

(mad) | foto: David Kostelka

Nebe je limit. Noví fotbaloví 
bossové netají ambice
Fotbalový fanoušek v Brně má zase naději. Dva největší kluby totiž 
změnily majitele a ani v jednom se netají ambicemi. Devadesáti-
procentní podíl akcií Zbrojovky odkoupila společnost OneCap, za 
kterou stojí například generální ředitel klubu Jan Mynář. Ta plánu-
je do klubu masivně investovat, podle webu Zbrojovky touží do 
pěti let vykopat evropské poháry. Novým majitelem Líšně se pak 
stal patriot a  investor Igor Fait. „Naší ambicí je si v  letošní nebo 
nejpozději příští sezoně zajistit účast v  baráži o  první fotbalo-
vou ligu,“ uvedl pro web klubu. Líšeň je v druhé lize momentálně 
devátá, Zbrojovce patří až 14. příčka.  ■

(mad)

Judisté z Králova Pole  
ovládli extraligu
Jeden z nejúspěšnějších českých judistických klubů SKKP Brno se 
vrací na trůn! Po předchozí sezoně, v níž se umístili na bronzové 
příčce, Královopolští tentokrát předvedli brilantní výkon a v nervy-
drásající finálové bitvě zdolali USK Praha 3:2. Po čtyřech medailích 
z mistrovství ČR si tak klub připsal další vynikající výsledek. ■

(mad)

Triumfy brněnského sportu  
v roce 2024
Sport je práce, která se nedá ošidit. Radovat se může 
jen ten, kdo se pořádně nadřel. A zdá se, že brněnští 
sportovci se loni rozhodně nešetřili. Připomeňme si 
jejich největší úspěchy; a že bude na co vzpomínat.

Králem brněnských sportů je bezesporu lední hokej – a v něm se 
hned několik Brňanů radovalo ze zlaté medaile z mistrovství svě-
ta. Na zisku cenného kovu se vrchovatou měrou podílel například 
odchovanec Komety a současná hvězda Anaheim Ducks Lukáš Do-
stál, své ale odvedli i třeba Jakub Flek či Jan Ščotka. Vyzdvihnout si 
zaslouží Martin Nečas, který turnaj odehrál zraněný. Sílu z trium-
fu si přenesl i do NHL, kde září a rve se o první příčku v kanadském 
bodování.
Nesmrtelnou se stala tenistka Barbora Krejčíková, která si připsa-
la nejprestižnější možný úspěch ve svém sportu a stala se čtvrtou 
českou vítězkou Wimbledonu. Za zmínku jistě stojí i výkony šer-
míře Alexandra Choupenitche, který získal bronz na mistrovství 
Evropy a v listopadu pak zahájil sezonu rovněž třetím místem na 
Světovém poháru fleretistů v Tunisu.
Nesmíme zapomenout na lezeckou legendu Adama Ondru. Ten 
si došel pro krásné šesté místo na olympiádě, kam se probojoval 
mimo jiné díky třetímu místu z kvalifikačních závodů v Budapešti 
či Šanghaji. Stal se také vítězem ankety Nejlepší sportovec města 
Brna 2024. 
Brno je město baseballu, což opět ukázali Draci, kteří vyhráli již 
25. pohár. Soupeřem jim tentokrát byli městští rivalové Hroši, ti si 
ale budou muset na svůj premiérový úspěch ještě počkat. 
Poprvé v historii se z  vítězství ve volejbalové extralize radovaly 
Šelmy. Tento triumf je o to působivější, že jde o tým složený pře-
devším z maminek, které musí nejen dřít na hřišti, ale také pečo-
vat o děti. Titul s takovou koncepcí týmu je unikátní záležitostí, 
o níž se bude mluvit ještě dlouho.
Do nového roku tak Brno vstupuje s pořádně vysoko nasazenou 
laťkou. Podaří se ji letos překonat?  ■

Marek Dvořák

Sport
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Uspěje 
Kometa v lize 
vodního póla? 
Kapitán věří 
v další titul

Pokud jde o vodní pólo, Brno v něm 
patří k absolutní české špičce. Loni 
se stali místní hráči Komety ligovými 
šampiony, k čemuž nedávno přidali 
také bronz z poháru. U obou úspěchů 
nechyběl odchovanec a kapitán týmu 
David Scheer, který má zkušenosti 
i z mládežnické reprezentace či 
zahraničí. Přestože je mu teprve 
19 let, již teď dobře ví, jak být vzorem 
pro ostatní.

Vodní pólo nepatří mezi tolik známé spor-
ty. Jak jste se k němu dostal?
K  vodnímu pólu mě dovedl táta, který ho 
také hrál. A jelikož pocházím z Pohořelicka, 
kde žádná možnost hrát není, přidal jsem se 
ke Kometě Brno.

Jaké dovednosti si člověk musí pro tuto 
disciplínu osvojit?
Musí být dobrý plavec a mít vztah k míčo-
vým hrám – velice pomáhá házená a podob-
né sporty. Důležitá je i skvělá fyzička. Velkou 
výhodou je mít už odmala vztah k plavání, 
ale nabíráme i hráče, kteří ze začátku plavat 
neumí. Často se učí až s námi a  stanou se 
z nich skutečně výborní plavci.

V  Kometě zastáváte úlohu kapitána, co 
obnáší?
Není to nic extra. Snažím se jít příkladem 
a  dorazit na každý trénink, pokud jsem 
zdravý. Právě na tréninky dbám možná ješ-
tě víc než na samotné zápasy. Dávám tomu 
maximum, co je v mých silách.

Nedávno jste obsadili třetí místo v  do-
mácím poháru. Považujete umístění za 
úspěch?
Bronz není špatný, nicméně jako obhájce 
českého titulu jsme chtěli skončit ještě výš. 
Ideálně první. Ovšem i před rokem jsme byli 
v poháru třetí a později jsme se stali mistry 
ligy, takže nejsme nijak skleslí.

Do tabulky vám už přibyla i úvodní dvě li-
gová utkání. Co na výsledky říkáte?
Kromě výhry nad Strakonicemi máme na 
kontě i kontumační porážku. Není to pro nás 
úplně ideální start, ale věřím, že se proboju-
jeme do play-off a dostaneme se co nejdál. 
Za hlavní rivaly považujeme mužstva Stepp 
Praha a  KVP Přerov, která jsou zatím na 
horních dvou pozicích pořadí. Zrovna Stepp 
ovládl pohár, když porazil i nás, ale do dal-
ších duelů se určitě zlepšíme. 

Jak osobně vnímáte nejvyšší českou sou-
těž a její kvalitu?
V  první mužské lize panuje velká konku-
rence. Letošek navíc bude velmi zajímavý, 
protože do play-off půjdou jen čtyři týmy, 
ale adeptů na postup je rovnou šest. Každý 
může porazit každého, proto nepochybuji, 
že půjde o divácky atraktivní ročník.

Přestupuje se z Česka i do zahraničí?
Možnosti jistě existují. Když u  nás byly za 
covidu zavřené bazény, sám jsem dostal 

nabídku trénovat v Maďarsku, které má pro 
mužské vodní pólo de facto profesionální 
podmínky. Strávil jsem tam půl roku a pak 
jsem se vrátil domů. Každopádně dostávat 
co nejvíc hráčů do zahraničí je důležité – 
těží z toho i naše reprezentace.

Jaké cíle si kladete do nejbližšího období?
Chtěl bych s Kometou obhájit ligové prven-
ství a dál za ni hrát. V prosinci jsme byli také 
na mezinárodní Nordic League, kde jsme 
sice nepostoupili, ale uhráli jsme solidní vý-
sledky. Do budoucna bych tedy chtěl, aby-
chom nastupovali k obdobným zápasům co 
nejčastěji a sbírali při nich nové zkušenosti.

V roce 2023 skončila rekonstrukce plavec-
kého areálu za Lužánkami, kde Kometa pů-
sobí. Jak to vodnímu pólu pomohlo?
Opravdu hodně. Pokud vím, dřív jsme si ni-
kdy nemohli objednat celý 50metrový ba-
zén jen pro nás, protože jsme se dělili o ter-
míny s veřejností. Ta se teď ale přesunula na 
nový 25metrový bazén a my se na padesát-
ce střídáme s  akvabelami, plavci a  dalšími 
sportovci. Navzájem si tak mnohem lépe 
vyhovíme, což nám dost pomáhá. ■
 Tadeáš Mima | foto: Karel Dvořáček, Sporty Ústí

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Zábava

Křížovka o ceny

Město krátkých vzdáleností, v  jehož čtvr-
tích lidé najdou bydlení, práci i služby. Tako-
vým směrem by se mělo Brno rozvíjet podle 
dokumentu, který po 22 letech příprav loni 
v prosinci schválili zastupitelé. O co jde? To 
prozradí tajenka. Tři vylosované luštitele 

potěšíme knihou akvarelů Zdeňka Bláhy 
Brno a Brňané na počátku 21. století. Tajen-
ku vložte do 21. ledna 2025 do formuláře 
na adrese www.brno.cz/krizovka, zašlete 
poštou nebo přineste do redakce Husova 
12, Brno, či pošlete SMS na číslo 602 770 

466. Vícekrát zaslané tajenky vyřazujeme. 
Ze správných odpovědí z  minulého čísla 
(kostel svatého Jakuba) byli vylosováni: Eva 
Rutová, Jiří Naiman a Jarmila Lopourová. Vý-
hry zasíláme poštou. ■
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Inzerce

ˇDeláme termoluxusní okna

KE KOUPI

www.termolux.cz

Tel.: 777 460 862 | Vídenská 277/68, Brno
brno@termolux.cz
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s pomocí dotace NZÚ light Vás to nebude stát 
ani korunu (dotace pokryje 100 % částky)  
a ješťe ušetříte až 35 % na nákladech 
za vytápení.
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ZLODĚJI JSOU NÁM UKRADENÍ

BRNO, Slovákova 11 
T: 541 214 903  E: info@adlo.cz  W: www.adloakce.cz

PRAHA I BRNO I PLZEŇ I HRADEC KRÁLOVÉ I OLOMOUC

 35 let ADLO = výroba, inovace a dokonalost 

 35 let ADLO = design , flexibilita a originalita

 35 let ADLO = odborné poradenství a prodej
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